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VážEní ČtEnářI SPEKtRA

Podpora podnikání je sousloví, které mohli někteří lidé do roku 2020 vnímat i negativně. Do pandemie 
a následně války na Ukrajině se mohlo zdát, že je zbytečné podporovat někoho, komu se daří. Zatím-

co předtím jsme ve Svazu průmyslu a dopravy ČR chtěli pro firmy především vytvářet podmínky, 
aby mohly dál růst, v současnosti bojujeme bez nadsázky za přežití řady z nich. Bez pomoci 
státu se neobejdou. 

Na začátku října jsme proto premiérovi předali na našem Sněmu seznam úkolů pro 
vládu. Vybrali jsme sedm prioritních oblastí pro rozvoj ekonomiky v Česku. Podrobně 
se o nich dočtete na následujících stránkách. Jelikož to byl můj poslední Sněm v roli 
prezidenta Svazu průmyslu a dopravy ČR a navíc jsme se na něm sešli v mimořádně 
těžké době, která je pro řadu firem složitá, tak jsem premiérovi a ministrům důrazně při-
pomněl, aby právě na firmy v těchto těžkých chvílích nezapomínali. Průmysl naši zemi, 
jednu z nejprůmyslovějších v Evropě, vždycky živil a živí. Bez něj naši ekonomiku znovu 
nakopnout nedokážeme. Byl bych opravdu moc rád, aby vláda moje slova brala vážně.

Nyní je třeba vyřešit především palčivou situaci s energiemi a na trhu práce. Musíme se 
ale zaměřit i na dlouhodobé úkoly pro další rozvoj, jako je například podpora průmyslového 
výzkumu, modernizace vzdělávání, zrychlení stavebního řízení nebo administrace ev-
ropských fondů. Pokud se bude vláda systematicky věnovat alespoň těmto ob-
lastem, má český průmysl naději tuto těžkou dobu nejen přečkat, ale i přes 
řadu překážek pokračovat ve své transformaci k vyšší přidané hodnotě. 
Vláda má také unikátní možnost ještě do konce roku díky předsednictví 
v Radě EU mnoho oblastí ovlivnit přímo na evropské úrovni. Vedle 
energetické krize to je i rozvoj digitální ekonomiky, kde se připravuje 
řada legislativních návrhů, které budou mít nakonec výrazný dopad 
i na podnikání v Česku. 

Již dříve jsem řekl, že Česká republika má na to, aby patřila mezi 
dvacet nejrozvinutějších zemí světa. Svůj názor jsem nezměnil ani 
v této náročné době. Nesmíme ustoupit z našich cílů a i když 
je to nyní ještě těžší, musíme investovat a modernizovat naši 
ekonomiku. Bez toho nám konkurence uteče. Jako celoživotní 
optimista ale věřím, že to dokážeme. Jsem přesvědčen, že 
tak jako už mnohokrát v minulosti pomůže český průmysl 
udržet naši ekonomiku nad vodou. Přežili jsme společně 
pandemii covidu, přežijeme i současnou krizi. Ve Svazu prů-
myslu budeme nadále dělat vše proto, aby se českým firmám 
co nejlépe dařilo. Co nejsrdečněji vám proto přeji, ať závěr 
letošního roku zvládnete a do roku 2023 vykročíte úspěšně. 

JAROSLAV HAnáK 
prezident Svazu průmyslu a dopravy ČR 
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K o n K u R E n c E s c h o p n o s T  p R ů m y s l u

POMOC, KtERá ZMíRNí VySOKé CENy ENERgiE, By MěLA Být 
DOStUPNá PRO VšEChNy SPOtřEBitELE VČEtNě VELKýCh FiREM.

DRAHá EnERGIE OHROžUJE 
BUDOUcnOSt ČESKÉHO PRŮMYSLU

Energie a její cena se staly problé-
mem číslo jedna českého průmy-

slu. Zatímco ještě před dvěma roky 
většina tuzemských firem nemusela 
příliš řešit celkové výdaje za energii, 
protože tvořily jen minimální část 
firemních nákladů, letos je vše jinak. 
Zářijový průzkum Svazu průmyslu 
mezi více než stovkou firem ukázal, že 
energie už ukusuje z nákladů podniků 
čím dál větší část. Před rokem náklady 
na energii tvořily více než desetinu 
celkových nákladů u 23 procent firem 
z průzkumu, letos se nad tuto hranici 
dostalo 47 procent podniků.

Podíl těchto firem může už od led-
na dál razantně vzrůst. Na 80 procent 
podniků v průzkumu uvedlo, že nemá 
z minulosti fixovanou cenu elektři-
ny a plynu na rok 2023. Budou je 
proto kupovat za aktuální tržní ceny. 
A i když se po srpnovém šílenství 
na energetických burzách cena obou 
komodit vrátila z kraje listopadu na 
hodnoty ze začátku léta, pořád budou 
firmy platit násobně více než letos či 
před rokem. Cena silové elektřiny na 
rok 2023 je čtyřikrát dražší než na za-
čátku loňského listopadu. U zemního 
plynu je situace podobná. Přestože na 
roky 2024 až 2026 cena burzovních 
kontraktů klesá, budou spotřebitelé 
stále platit násobně více, než na co 
byli zvyklí před vypuknutím energe-
tické krize.

HROZBA PRO BUDOUcnOSt
Firmy na zdražování rychle zareago-
valy. Snižují v rámci možností spotře-

bu energie a investují do úsporných 
opatření. Více než polovina podniků 
z průzkumu plánuje v příštích měsí-
cích instalovat vlastní fotovoltaické 
elektrárny. Jenže to nestačí. Skoro 
polovina firem seškrtala rozpočet na 
plánované investice. Dvě pětiny firem 
omezuje opravy a údržbu na nezbytné 
minimum. 

„Jen malé části firem se daří plně 
promítnout zdražování energie do cen 
své produkce. Proto musí omezovat 
výdaje. škrtání v údržbě a investi-
cích ovšem může být do budoucna 
pro firmy problém. tím, že nebudou 
investovat do dalšího rozvoje, mohou 
ztratit konkurenceschopnost,“ vy-
světluje Bohuslav Čížek, ředitel Sekce 
hospodářské politiky Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Proto musí do hry vstoupit vláda. 
ta už zastropovala ceny silové elektři-
ny na 5000 korun za megawatthodinu 
a plynu na 2500 korun za mega-
watthodinu pro domácnosti, malé 
a střední podniky a veřejné instituce. 
Svazu průmyslu se podařilo prosadit, 
aby u malých a středních firem nebyla 
stropovaná cena plynu omezená veli-
kostí odběru či aby strop byl použi-
telný u vznikajících firem nebo firem 
rozšiřujících výrobu. Přesto určitou 
část malých a středních firem stropy 
nepokryjí. 

VELKÉ fIRMA nA HOLIČKácH
Na zásadní pomoc stále čekají velké 
podniky s vysokou spotřebou energie. 
Kvůli zdražování energie už některé 

uvažují o omezení výroby. i takovým 
firmám by vláda měla pomoci. Už 
proto, že jde o významné zaměstna-
vatele, dodavatele, s velkým vlivem na 
ekonomiku. 

Pomoc může přijít ze dvou stran. 
Jednak ve formě zastropování cen 
elektřiny a plynu jako u domácností 
nebo malých a středních firem, které 
Svaz průmyslu považuje za zásadní 
pro stabilizaci situace. Jednak pro-
střednictvím doplňkové pomoci pod-
le dočasného krizového rámce, který 
nastavila Evropská komise. Minister-
stvo průmyslu a obchodu v listopadu 
vyhlásilo první výzvu z dočasného 
rámce, v níž stát firmám přispěje na 
úhradu části zvýšených nákladů na 
nákup energie. 

„Reálně ale řada firem vzhledem 
k omezením programu dosáhne pou-
ze na malou část rozdílu nákladů na 
energii oproti minulému roku. První 
výzva se týká zatím pouze období 
od února až října 2022. Pro další 
výzvy musí vláda maximálně využít 
aktualizovaná pravidla, kde Evropská 
komise některé parametry zmírnila 
ve prospěch větší efektivity pomoci,“ 
vysvětluje Bohuslav Čížek.



5

K o n K u R E n c E s c h o p n o s T  p R ů m y s l u

Dočasný rámec nyní platí do konce 
roku 2023. Svazu průmyslu se poda-
řilo svými návrhy přispět k několika 
změnám, které pomoc mohou zefek-
tivnit. Například větší limity podpory 
by se neměly vztahovat jen na firmy, 
které se dostanou do provozní ztráty. 
Na seznam příjemců vyšší míry pod-
pory se také dostalo více odvětví.

Vláda by se měla také snažit o do-
časné rozvolnění evropských pravidel 
hospodářské soutěže, aby se národní 
pomoc s drahou energií mohla vzta-
hovat na všechny podniky bez ohledu 
na velikost. „Nejde o to poskytnout 
vybraným firmám neférovou kon-
kurenční výhodu, ale zmírnit dopad 
současné mimořádné krizové situace. 
Už teď mají firmy v různých státech 
EU různé ceny energie, což vytváří 
nerovné konkurenční podmínky. Je 
třeba jednat rychle a přijmout národní 
opatření pro všechny firmy,“ dodává 
Bohuslav Čížek.

ODDěLIt cEnU PLYnU 
A ELEKtřInY
řešení vysokých cen energie musí 
vznikat primárně na evropské úrovni. 
Svaz průmyslu podporuje návrhy, 
které by měly vést k oddělení ceny 
zemního plynu od ceny elektřiny. Do 
ní se v tuto chvíli promítá tím, že 
burzovní cenu elektřiny určují výrobní 
náklady poslední plynové elektrárny 
připojené k síti.

takové opatření by mělo pozitivní 
vliv na cenu elektřiny pro všechny 
spotřebitele. Podle modelu institu-
tu energetického hospodářství při 
Univerzitě v Kolíně nad Rýnem by 
elektřina mohla zlevnit přibližně na 
polovinu aktuální ceny. Na rozdíl od 
zastropování cen elektřiny z plyno-
vých elektráren na 180 eurech za 
megawatthodinu, jak ho schválila 
Rada EU, by spotřebitelé nebyli závislí 
na finanční pomoci od státu.

K čEmu u Vás VE FIRmě VEDly zVýŠEné náKlaDy na EnERGII?

JaKá InVEsTIční opaTřEní pRo úspoRy EnERGIE chysTáTE V náslEDuJících měsících? 

o KolIK sE sníží spoTřEba EnERGIE 
DíKy InVEsTIčním a nEInVEsTIčním 

úspoRným opaTřEním

JaKý poDíl VE sTRuKTuřE náKlaDů TVořIly náKlaDy na 
EnERGII (ElEKTřIna, plyn, TEplo a phm)?
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Svaz průmyslu rovněž souhlasí 
s výzvou patnácti členských států EU, 
aby Evropská komise zavedla strop 
na cenu dováženého plynu do EU. 
Pomohlo by také zlevnění emisních 
povolenek, které se promítají do 
ceny elektřiny vyráběné z fosilních 
paliv. Stačilo by uvolnit na trh část 
povolenek, které jsou nyní uložené 
v takzvané rezervě tržní stability. tu 
EU zavedla před několika lety, aby 
z trhu odčerpala přebytečné povo-
lenky. „České předsednictví tento 
návrh představilo, ale diskuse v EU 
nevedla ke konkrétním výsledkům, 
což považujeme za nešťastné, protože 
v energetické krizi je nezbytné pro-
věřit všechny možnosti snížení ceny 
energie,“ uvádí Bohuslav Čížek.

EVROPSKÉ tAHAnIcE
Vyjednávání na evropské úrovni se 
protahuje. V říjnu Evropská rada po-
věřila Radu EU a Komisi, aby přišly 
s konkrétními návrhy dynamického 
stropu pro transakce na plynové burze 
a stropu pro ceny plynu pro výrobu 
elektřiny. šéfové států se také dohodli 
na společném nákupu plynu nejméně 
v objemu 15 procent kapacity evrop-
ských zásobníků.

Ministři členských zemí ovšem ná-
vrhy projednají až na konci listopadu. 
Proti cenovým stropům na plyn pro 
výrobu elektřiny vystupuje Německo 
spolu s dalšími zeměmi, které mají 
velký podíl plynu ve výrobě elektřiny. 
Obávají se, že kvůli stropům budou 
muset dotovat elektřinu, která se 
nakonec spotřebuje v jiných unijních 
zemích, kam ji obchodníci vyvezou.

Svaz průmyslu trvá na tom, že 
pokud se rychle nepodaří vyjednat 
evropské řešení, musí vláda přijít 
s mechanismem, který sníží ceny 
energie všem odběratelům. Aby dopad 
cenového šoku byl co nejmenší.

(Jan Stuchlík)

cEna ElEKTřIny a plynu na RoK 2023  
(V Kč za mWh) 

cEny Ročních KonTRaKTů na DoDáVKy ElEKTřIny  
(záKlaDní zaTížEní, V Kč za mWh, cEny K 4. 11. 2021 a 4. 11. 2022) 

cEny Ročních KonTRaKTů na DoDáVKy zEmního plynu  
(V Kč za mWh, cEny K 4. 11. 2021 a 4. 11. 2022) 
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SVAZ PRůMySLU PROSADiL ODStRANěNí ALESPOň 
ČáSti ADMiNiStRAtiVNí ZátěŽE PODNiKAtELůM. 

SnížEní BYROKRAcIE ULEHČí 
fIRMáM nEJEn V KRIZI

Na konci srpna vláda schválila 
Antibyrokratický balíček, který 

připravil ministr pro legislativu. Do-
stala se do něj také opatření, která 
ministrovi předal Svaz průmyslu už 
letos na jaře. 

Do Antibyrokratického balíčku 
byly zapracovány některé dřívější 
požadavky Svazu, například zru-
šení povinného vykazování údajů 
o množství elektřiny pro dobíjení 
služebních vozidel či odstranění 
hlášení o ukončení pracovní ne-
schopnosti zaměstnance, který již 
ve firmě nepracuje. 

Do balíčku byl také zařazen již 
dříve deklarovaný záměr umožnit 
účetní a daňovou evidenci v cizí 
měně. Vedení téměř celého účetnic-
tví a přidružených evidencí duplicit-
ně v korunách a zároveň například 
v euru vyžaduje vysoké finanční 
náklady na udržování a úpravy 
it systémů a také na personální 
kapacity. 

JEDnODUšší PROHLíDKY
Oblastí, na které se Svaz zamě-
řil a kde je na obzoru řešení, jsou 
pracovnělékařské prohlídky za-
městnanců. U zaměstnanců v první 
kategorii, což jsou například kance-
lářské pozice, kde by samotná práce 
neměla představovat žádné riziko 
pro pracovníka, usiluje Svaz o jejich 
úplné zrušení. tento požadavek se 
už promítnul do novely vyhlášky 
o pracovnělékařských službách, která 

je v mezirezortním připomínkovém 
řízení. 

Další z absurdních povinností, 
kterou zaměstnavatelé v současnosti 
musí dodržovat a mnozí pracovníci ji 
dobře znají, je písemný rozvrh čerpá-
ní dovolené. ten přitom není při re-
álném určování dovolené v průběhu 
roku vůbec závazný a v praxi nepři-
náší žádnou výhodu zaměstnavateli, 
zaměstnancům ani odborům. Jde 
o historické ustanovení, které firmy 
pouze administrativně zatěžuje. Svaz 
požaduje jeho úplné zrušení.

RŮžOVý POStRAcH
Zjednodušit by se podle Svazu prů-
myslu mělo také každoroční podepi-
sování takzvaného růžového papíru, 
neboli prohlášení poplatníka k dani 
z příjmu každým zaměstnancem. 
U většiny z nich se přitom již jednou 
uvedené údaje nemění. Svaz navrhu-
je, aby prohlášení bylo podepisováno 
při nástupu do zaměstnání a pak jen 
v případě změny, ať už po narození 
dítěte, ztrátě zaměstnání u manžela 
nebo manželky nebo při invaliditě. 

Další oblast, jejíž změna by při-
nesla firmám ulehčení, je digitalizace 
v pracovněprávních vztazích, jejíž 
návrh je jedním z bodů připravova-

Oblastí, na které se Svaz zaměřil a kde je na obzoru 
řešení, jsou pracovnělékařské prohlídky zaměstnanců.

né novely zákoníku práce. ta je ale 
teprve na samém začátku legislativ-
ního procesu.

(Jitka Hlaváčková,  

poradkyně generální ředitelky SP ČR)
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Stát MUSí ZJEDNODUšit ZAMěStNáVáNí CiZiNCů A PRO FiRMy 
V NEČEK ANýCh KR átKODOBýCh POtíŽíCh SPUStit KURZARBEit.

fIRMY POtřEBUJí PRUžněJší tRH PRácE

České firmy zápasí se dvěma 
krizemi, které podkopávají jejich 

konkurenceschopnost. Kromě 
energetické krize způsobené mimo 

jiné válkou na Ukrajině se musí 
vyrovnat s dlouhodobým nedostat-
kem vhodných pracovníků. Podniky, 
které mohou v příštích měsících čelit 

nEDos TaT EK l IDí  řE Ší  cEl á E V Ropa

Kvalifikovaní zaměstnanci chybějí firmám po celé Evropě. Více než 80 procent podnikatelských 
a zaměstnavatelských organizací sdružených v BIAC, poradním orgánu OECD, letos uvedlo, že jejich 
ekonomiky čelí značnému nedostatku pracovních sil, což je klíčový politický problém ovlivňující 
fungování podniků. Mezi nejvíce zasažené patří obory stavebnictví, ubytovací a stravovací služby, 
zpracovatelský průmysl, ICT, maloobchod, doprava/skladování a také volný čas a pohostinství. Ev-
ropská podnikatelská konfederace Businesseurope proto vyzvala Evropskou komisi, aby se tomuto 
problému aktivně věnovala. Řešením může být například měření a předpovídání potřeb dovedností 
pracovníků ve firmách. Takové informace by pomohly lépe sladit nabídku a poptávku po pracovní 
síle a lépe zacílit politiky vzdělávání a odborné přípravy. Komise by měla také lépe využít směrnici 
o uznávání odborných kvalifikací. Větší úlohu by měly hrát rovněž dávky v zaměstnání tak, aby se 
na trh práce vrátili neaktivní lidé nebo aby více pracovníků přešlo z částečných na plné úvazky.

výpadkům výroby kvůli nedostatku 
cenově dostupné energie, by potřebo-
valy pomoc státu ve formě kurzarbei-
tu, aby si své klíčové zaměstnance 
dokázaly udržet, dokud krize neodez-
ní. Jenže vláda ho zatím nespustila. 
Ostatním firmám, kterým se nedaří 
zaplnit volná pracovní místa, by po-
mohlo navýšení kvót a zjednodušení 
příchodu zahraničních pracovníků. 
Na oba problémy upozornil Svaz 
průmyslu vládu na říjnovém Sněmu.

OtEVřít DVEřE cIZIncŮM
V Česku dlouhodobě chybí profe-
se jako CNC obráběč, zámečník či 
nástrojář. Když se však firmy pokusí 
najít a přivést na tyto pozice pra-
covníky ze zahraničí, narazí. třeba 
jako opavská strojírenská společnost 
Ostroj. Zorganizovala výběrové 
řízení, na které se jí podařilo dostat 
indické pracovníky, kteří tou dobou 
pracovali v Polsku. Přes videokon-
ferenci našla další pracovníky přímo 
v indii. Firma pro ně hned v březnu 
začala vyřizovat zaměstnanecké 
karty. Dlouhé měsíce se ale proces 
nikam neposunul. „Měsíčně jsme tak 
přicházeli o tržby v objemu zhruba 
5 milionů korun, tedy zhruba 60 mi-
lionů za rok. Nemůžeme využít naši 
optimální výrobní kapacitu a alespoň 
částečně sanovat neúměrný růst cen 
energie,“ popisoval na konci srpna 
situaci Ladislav Botur, personální 
ředitel společnosti Ostroj.

Na vině jsou nejen pomalé a admi-
nistrativně náročné úřední procesy, 
ale také nedostatečné kvóty na nají-
mání zahraničních pracovníků, které 



9

K o n K u R E n c E s c h o p n o s T  p R ů m y s l u

stát navíc stanovil jen pro vybrané 
země. Vláda by proto měla zjedno-
dušit a zrychlit proces zaměstnávání 
cizinců. Svaz průmyslu požaduje po 
zodpovědných rezortech navýše-
ní kvót v Programu kvalifikovaný 
zaměstnanec minimálně o 5 tisíc 
nových pracovníků. Nicméně vláda 
letos kývla pouze na rozšíření kvót 
v řádu stovek žádostí, navíc jen u vy-
braných zemí. Od listopadu se zvedla 
kvóta pro Moldavsko o 500 žádostí 
a pro Filipíny o 300 žádostí a počet 
zdrojových zemí pro nábor pracov-
níků se rozšířil o Arménii, gruzii 
a Severní Makedonii, a to od 400 
do 600 žádostí. Požadavek na vyšší 
kvóty pro zaměstnance z Kazachstá-
nu, indie a Mongolska úřady dosud 
nevyslyšely.

Problémy firem s nedostatkem do-
mácích pracovníků, a to nejenom na 
obsazení uvedených pracovních pozic, 
ale i vysoce kvalifikovaných odborní-
ků třeba v oblasti it, se přitom budou 
dlouhodobě zhoršovat vlivem stárnutí 
populace. Bez příchodu cizinců bude 
za osm let podle odhadů Českého sta-
tistického úřadu chybět na trhu práce 
zhruba 300 tisíc lidí.

RYcHLE PřIPRAVIt KURZARBEIt
Část firem se může v zimě kvů-
li problémům s dodávkami plynu 
a vysokým cenám energie dostat i do 
opačných problémů. Kvůli omezení 
výroby, a to i v důsledku například 
omezení dodávek plynu u jejich 
obchodních partnerů, nebudou mít 
dočasně dost práce pro své zaměst-

nance. Proplácení mzdových náhrad 
za dobu, kdy nemají pro zaměstnan-
ce práci, by je ovšem mohlo rychle 
dostat do finančních potíží.

Pro takové případy stát v minu-
losti na návrh Svazu průmyslu přijal 
podpůrný nástroj, tzv. kurzarbeit. 
Firmám postiženým nečekanou krizí 
tím stát přispěje na úhradu části 
mzdových nákladů. „Kurzarbeit vní-
máme jako možnost zaměstnavatelů 
udržet si kvalifikovanou pracovní 
sílu, nikoliv jako prostředek pro řeše-
ní problémů hospodaření firem, toto 
jsou dvě oblasti, které je třeba oddě-
lit. Je důležité mít spuštění kurzarbei-
tu připravené a schválené tak, aby 
ho šlo využít pro zcela neočekávané 
zásadní situace, jako jsou přírodní 
katastrofy či například neovlivnitelný 
nedostatek plynu,“ vysvětluje vice-
prezident Svazu průmyslu a dopravy 
ČR Jan Rafaj.

Jenže stát přijal podobu kurzarbei-
tu, která není například na rozdíl od 
Německa dostatečně pružná. Vláda 
ho může spustit až vydáním nařízení, 
v němž stanoví podmínky, za nichž 
se firmy mohou o příspěvek přihlá-
sit. toto nařízení ovšem ještě musí 
odsouhlasit Evropská komise. i když 
ministerstvo práce a sociálních věcí 
už na jaře tvrdilo, že na nařízeních 
pro určité situace začalo pracovat, 
pořád nejsou na světě. hrozí tak, 
že v zimě, kdy některé firmy budou 
potřebovat dočasnou pomoc, nebude 
kurzarbeit stále funkční. Svaz prů-
myslu proto po vládě požaduje, aby 
urychleně příslušná nařízení připra-
vila a nechala je notifikovat Evrop-
skou komisí, aby mohl být kurzarbeit 
spuštěn.

(Jan Stuchlík)

pRacoVních mísT JE VícE nEž nEzaměsTnaných 

— Počet uchazečů o zaměstnání  — Volná pracovní místa
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„MůJ SEN ByL DOStAt SE S NAšiMi V ýROBKy NA AMERiCKý tRh, COŽ SE NáM 
PODAřiLO VELMi Záhy PO VZNiKU SPOLEČNOSti,“ říK á Jiří Žák , ZAK LADAtEL 
A PřEDSEDA DOZORČí R ADy SPOLEČNOSti FARMAK, KtERéhO SVAZ PRůMySLU NA 
LEtOšNíM SNěMU UVEDL DO gALERiE OSOBNOStí PRůMySLU.

JIří žáK: KDO HLEDá, tEn nAJDE, 
O BUDOUcnOSt StRAcH nEMáM

Do velkého byznysu jste se 
dostal až po sametové revoluci. 

V roce 1996 jste spolu s kolegy za 
půl miliardy korun odkoupil státní 
podnik Farmakon. Věřil jste tehdy 
stoprocentně ve svou vizi nebo se 
vám přece jen s ohledem na výši 
půjčky hůř spalo?
Bylo to velké riziko, to ano, ale mys-
lím, že je ve výsledku jedno, jestli si 
půjčíte sto milionů nebo pět set. horší 
než výše půjčky byly povodně na Mo-
ravě v roce 1997. Když mí společníci 
tehdy uviděli celý areál pod vodou, 
dali mi své podíly k dispozici. Prostě 
se báli, že půjčku nikdy nesplatíme.

Což se vám i přes stoletou vodu 
nakonec podařilo celkem brzo.
Vše šlo jen díky obrovskému nasazení, 
takže jsme se z toho dostali relativ-
ně rychle. A to nás pár měsíců na to 
čekala zásadní kontrola amerického 
Úřadu pro kontrolu potravin a léčiv 
(FDA). Díky spolupráci s mezinárod-
ní firmou jsme tehdy získali kontrakt 
na výrobu generika Ketorolac, který 
v Československu nikdy nebyl paten-
tován, a během půl roku jsme byli 
schopni rozjet výrobu. tento projekt 
nám pomohl dostat se na americký trh 
a nastartovat firmu.

Jeden výrobek vám splatil úvěr?
Ano, tu investici zaplatil. hlavní 
přínos byl, že jsme se stali výrobcem 

schváleným FDA. Jeho první inspekce 
byla tehdy o život, šlo o bytí a nebytí 
firmy.

Jak moc se ve farmaceutickém 
průmyslu za poslední roky pravidla 
a kontroly zpřísňují? 
Postupně, ale neustále. Když je napří-
klad ve výsledné pilulce 1 miligram na-
šeho produktu, tak hodnoty některých 
potenciálně škodlivých látek v tom 1 
miligramu nesmí překročit 0,6 ppm 
(ppm = jedna částice na milion). Jedna 
taková analýza nás stojí 300 000 korun, 
přitom stačí vyjít ven do normálního 
prostředí a jste vystavení několikaná-
sobně vyšším koncentracím.

Na začátku vaší kariéry v 70. letech 
jste působil v podniku jako laborant. 
Pak jste si udělal menší přestávku, 
kdy jste pobýval v zahraničí jako 
fotograf na volné noze. Co vám dala 
tato etapa do pozdější profese?
Znalosti o tom, jak to funguje ve 
světě. Většinu času jsem strávil ve 
Spojených státech, a přestože už jsem 
nepracoval ve Farmakonu, tak jsem 
měl možnost navštívit zahraniční fir-
my a setkat se s českými podnikateli. 
Díky tomu jsem zjistil, jak a v čem by 
se dalo podnikat. 

Co si představit pod pojmem aktivní 
farmaceutické přísady, které 
zkoumáte, vyvíjíte a vyrábíte?
Náš prostor k podnikání je v oblasti 
generik, kterými se stávají originální 
léčiva po uplynutí ochranné lhůty. ta 
má originátorovi kompenzovat náklady 
na vývoj. U generik už potom řešíte 
pouze, jak vyrobit danou molekulu 
v kvalitě předepsané lékopisem. Naše 
firma dodává čistou aktivní složku 
budoucího léčivého přípravku. tuto ak-
tivní složku zapracovávají výrobci léčiv 
spolu s pomocnými látkami a přísada-
mi do tablet nebo jiných formulací, kte-
ré se dostávají do lékáren a nemocnic. 

Neuvažovali jste někdy ve firmě, že 
byste také vyráběli koncová léčiva?
S tím je potřeba začít od začátku a je 
to extrémně drahé. Viděl jsem šanci 

JIří  ž á K (85)

V roce 1960 vystudoval VŠCHT 
v Pardubicích. Po studiu nastou-
pil do státního podniku Farma-
kon jako samostatný výzkumný 
a vývojový pracovník. V roce 
1990 byl zvolen ředitelem 
státního podniku. Po privatizaci 
státního podniku v roce 1996 
vznikla společnost FARMAK, 
a.s., kde se stal generálním 
ředitelem a předsedou před-
stavenstva. Od roku 2021 je 
předsedou její dozorčí rady.
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být úspěšný ve výrobě léčivých látek, 
protože se tam stále dá najít něco 
zajímavého. My se ale zároveň zamě-
řujeme v naší hantýrce na tzv. „niche“ 
produkty čili léčivé látky, které se 
používají v relativně malém množství 
a jsou složitější na výrobu. Někdo vy-
rábí tuny, my spíše kila. Je to jako když 
někdo z oceli vyrábí tuny kolejnic a ně-
kdo švýcarské hodinky. My nechceme 
dělat kolejnice, ale spíše ty hodinky.

Kde se s léčivy, ve kterých jsou 
vámi vyráběné látky, může někdo 
osobně setkat?
Naše jméno sice nenajdete na kra-
bičkách s léky, ale protože dodáváme 
i těm největším a globálním výrobcům 
léků, tak je možné, že jste se s našimi 
aktivními substancemi setkali napří-
klad v podobě kapek proti kašli na bázi 
citrátu butamirátu, jehož jsme význam-
ným výrobcem. Z dalších léků to může 
být náš zolpidem na spaní, warfarin na 
ředění krve, nebo brimonidin na léčbu 
glaukomu. Asi 90 procent naší výroby 
exportujeme zhruba do čtyřiceti států 

světa. takže u nás vyrobené látky 
využívají lidé spíše v zahraničí, a to 
nejen v Evropě, ale i v USA, Brazílii, 
Japonsku a na dalších trzích.

Jak se vám daří nacházet taková 
generika, po kterých je poptávka 
a zároveň je nevyrábí někdo jiný?
to je složitá situace. Z originálního 
léku se stane generikum po vypršení 
patentu, tedy deseti letech od uvedení 
na trh. Za tu dobu si ale můžete být 
jisti, že na tutéž léčivou látku nebo 
některé meziprodukty bylo v různých 
státech světa vydáno několik desítek 
patentů. My pak musíme prokázat, že 
náš postup není kopií žádného z těch-
to patentů. Jak říkám, musíme udělat 
pečlivou analýzu „jednoho kilogramu 
patentů“.

Kolik takových látek se vám na konci 
podaří dostat do komerční fáze?
V tom je velké riziko, je to nákladné 
a složité. Když máte teoreticky deset 
projektů, tak se vám do téhle fáze 
v dnešní době nepodaří dostat ani 

polovinu. Můj přítel, který podniká 
v oboru, mě chválí, když se nám po-
daří dotáhnout dva projekty z deseti. 
Já ale průměr tipuji na jeden ku deseti. 

Takže během toho, co je látka pod 
patentovou ochranou, hledáte jiný 
způsob, jak ji vyrábět, anebo musíte 
počkat, až patent vyprší?
Ano, ale to většina zákazníků nechce, 
takže je to celkem náročná hra. Jsem 
ale rád, že se nám dlouhodobě daří, 
mimo jiné kvůli tomu, že pokud je to 
jen trochu možné, tak ve vyšších pozi-
cích máme lidi, kteří našemu provozu 
rozumí a dostali se tam tzv. od píky. 
to je totiž možná taky to hlavní, co 
jsem za tu dlouhou dobu zjistil, že na 
kvalitních spolupracovnících firma 
stojí a padá.

(Ondřej Ševčík)

Zaměřujeme se na tzv. „niche“ produkty čili 
léčivé látky, které se používají v relativně 
malém množství a jsou složitější na výrobu. 
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NA říJNOVéM SNěMU SVAZ PRůMySLU PřEDStAViL ZáStUPCůM VLáDy 
V ČELE S PREMiéREM PEtREM FiALOU PRiORitNí OBLASti PRO PODPORU 
A ROZVOJ ČESKé EKONOMiKy.

SVAZ PRŮMYSLU PřEDAL  
nA SněMU VLáDě SEDM úKOLŮ

Svaz průmyslu a dopravy dlouho-
době upozorňuje na ekonomické 

a společenské výzvy, které průmysl če-
kají v nejbližších letech. Firmy se na ně 
připravují, ale zbrzdil je prudký nárůst 
cen energie. Proto od vlády očekávají 
aktivní pomoc. Kabinet by měl podle 
Svazu především zaručit firmám stabil-
ní dodávky energie za přijatelné ceny, 
aktivně řešit situaci vyprahlého trhu 
práce, a zlepšit tak stabilitu podmínek 
pro podnikání. Nejen to zaznělo na 
letošním Sněmu Svazu průmyslu, který 
jako tradičně zahájil 63. ročník Meziná-
rodního strojírenského veletrhu v Brně.

„Na letošním Sněmu jsme se s vlá-
dou sešli v mimořádně těžké době, 

která je pro řadu firem složitá. Premi-
érovi a ministrům jsem připomněl, 
aby právě na firmy v těchto těžkých 
chvílích nezapomínali. Průmysl naši 
zemi vždycky živil a živí. Bez něj naši 
ekonomiku znovu nakopnout nedoká-
žeme,“ říká prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR Jaroslav hanák. 

Na základě analýzy nejpalčivějších 
problémů, se kterými se firmy nyní 
potýkají, Svaz průmyslu představil 
sedm úkolů pro vládu. „Pokud se vláda 
systematicky zaměří alespoň na těchto 
sedm oblastí, má český průmysl naději 
tuto těžkou dobu nejen přečkat, ale 
pokračovat v již započaté transformaci 
k vyšší přidané hodnotě. Vláda má 

navíc unikátní možnost ještě do konce 
roku díky předsednictví v Radě EU 
řadu oblastí ovlivnit přímo na evropské 
úrovni,” vysvětluje prezident SP ČR 
Jaroslav hanák. 

(Václav Rokyta)

Sedm úkolů, které vládě předal prezident 
SP ČR Jaroslav Hanák, si podrobně 

můžete přečíst zde

Na záznam Sněmu SP ČR se můžete 
podívat zde

https://www.spcr.cz/images/7_ukolu_pro_vladu_final.pdf
$$$/Dialog/Behaviors/GoToView/DefaultURL
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sEDm úKolů pRo V l á Du

1 EnERGETIcKá bEzpEčnosT 
a sTabIlITa

Vláda musí zajistit stabilitu dodávek energie za 
přijatelné ceny jako základ funkční ekonomiky 
státu. Klíčové je přijetí mimořádných opatření 
ke snížení cen elektřiny a plynu firmám všech 
velikostí. Nutná je i včasná doplňková pomoc 
firmám dle Dočasného krizového rámce, spolu 
s jeho prodloužením a úpravami podmínek pro 
příští rok, kdy vysoké ceny energie na mnohé 
firmy kvůli chybějící fixaci teprve dopadnou.

2 DynamIcKý TRh pRácE
Vytvořit dynamický trh práce, který by doká-

zal pružně reagovat na změny v nabídce a po-
ptávce po pracovní síle. Umožnit větší flexibilitu, 
snížit byrokracii a rychleji digitalizovat veřejnou 
správu. Zjednodušit a zrychlit proces zaměstná-
vání cizinců a konečně dotáhnout kurzarbeit.

3 noVé DoVEDnosTI pRo noVé 
KValIFIKacE

Již probíhající technologickou a zelenou 
transformaci je nutné řešit i adekvátně 
nastaveným systémem vzdělávání. Je 
proto třeba zahájit masivní přeškolování 
pro rozvoj nových dovedností a odbornosti. 
Uzákonit dobrovolné duální vzdělávání ve 
středním školství a zapojit zaměstnavatele 
do modernizace vzdělávacího systému.

4 RozVoJ DIGITální EKonomIKy
Vláda by měla využít českého před-

sednictví v Radě EU a v maximální možné 
míře promítnout české priority do projed-
návaných legislativních návrhů v oblasti 
umělé inteligence, sdílení dat i mimo EU či 

přístupu ke cloudové politice a kybernetické 
bezpečnosti, a to po důkladné konzultaci se 
soukromým sektorem.

5 poDpoRa EXpoRTu
Připravit řádnou novelizaci zákona 

o pojišťování a financování vývozu se státní 
podporou. Uspořádat v příštím roce za Čes-
kou republiku minimálně 25 zahraničních 
cest členů vlády za doprovodu podnikatelů 
a zaštítit jejich působení v dané zemi.

6 pRůmysloVý VýzKum, VýVoJ 
a InoVacE

Podpořit investice do průmyslového výzkumu, 
vývoje a inovací jak prostřednictvím státního 
rozpočtu, tak lepšími podmínkami pro využívá-
ní daňových odpočtů na výzkum a vývoj.

7 zlEpŠEní poDnIKaTElsKého 
pRosTřEDí

S ohledem na nové výzvy odbourávat ad-
ministrativní zátěž podniků a zefektivňovat 
stávající povinnosti. Zrychlit stavební řízení 
úpravou stavebního zákona na maximálně 
1 rok. Zrychlit hodnocení projektů v rámci 
podpory z evropských fondů či Národního 
plánu obnovy a zvýšit predikovatelnost sys-
tému včasným uveřejněním harmonogramů 
výzev.

HL AVní PARtnEřI SněMU

PARtnEřI SněMU

Hlavní partneři Sněmu

Partneři Sněmu
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NA 63. MEZiNáRODNíM StROJíRENSKéM VELEtRhU V BRNě SVAZ 
PRůMySLU MiMO JiNé PřEDStAViL , JAK ZMěřit UhLíKOVOU StOPU 
VE V ýROBNíCh PODNiCíCh. 

DIGItáLně, UDRžItELně, KREAtIVně

Úderem deváté hodiny se v úterý 
4. října po roce znovu otevřely brá-

ny brněnského výstaviště pro návštěv-
níky Mezinárodního strojírenského 
veletrhu. Na jednom z nejvýznamněj-
ších průmyslových veletrhů Evropy 
měl své tradiční místo i Svaz průmyslu 
a dopravy ČR, který se tentokrát před-
stavil ve společném stánku s Elekt-
rotechnickou asociací ČR v pavilonu 
F. Nejen tam čekal na návštěvníky 
zajímavý doprovodný program.

Již první den veletrhu se Ondřej 
Ferdus, ředitel Útvaru digitální ekono-
miky a technologií SP ČR, zúčastnil 
debaty a natáčení podcastu v rámci 
doprovodného programu projektu Di-
gitální továrna 2.0. hovořilo se o sou-
časném stavu průmyslu, příležitostech 
i hrozbách a také o cenách energie. Ve 
středu 5. října podepsal viceprezident 
SP ČR František Chaloupecký me-
morandum s indickou delegací, jehož 
součástí bylo i jednání s ministrem 

pro malé a střední podniky indického 
státu tamil Nadu. 

V kontextu energetické krize oslo-
vilo posluchače Francouzsko-české 
fórum na téma udržitelného průmy-
slu a energetické účinnosti. Fórum, 
které pořádala Francouzsko-česká 
obchodní komora ve spolupráci se 
Svazem průmyslu, představilo kon-
krétní příklady využití inovativních 
technologií a další řešení zejména 
v oblasti úspory energií.

JAK ZMěřIt UHLíKOVOU  
StOPU fIRMY 
Udržitelnosti se věnoval i čtvrteční 
program na stánku SP ČR. Zástup-
ci firem grant thorton a Envitrail 
odprezentovali ESg studii, která 
vyčíslila uhlíkovou stopu společnosti 
Promens Zlín. Autoři představili 
také konkrétní příklady sestavení 
nefinančního reportu a ukázali, jak 
se provádí audit uhlíkové stopy ve 

výrobních podnicích a jak se certifi-
kuje v systému iSO. 

Ve čtvrtek odpoledne Radek 
Sidun, prorektor pro vnější vztahy 
a mezinárodní spolupráci Vysoké 
školy uměleckoprůmyslové v Praze, 
prezentoval aktivity UMPRUM smě-
rem k firmám a průmyslu. Předsta-
vil možnosti spolupráce průmyslu 
s akademickou sférou probíhající 
v rámci platformy UMlab – kreativ-
ní laboratoře UMPRUM. Součástí 
byla také ukázka z výstavy Design 
a transformace, která aktuálně pre-
zentuje český design let 1990–2020 
v Bruselu u příležitosti předsednictví 
České republiky v Radě EU. 

i když kapacita stánku SP ČR byla 
letos omezená, stal se opět místem, 
kde si firmy mohly předávat své 
zkušenosti, řešit společná témata, 
nasbírat inspiraci a rozšířit povědomí 
o aktuálních novinkách.

(Kateřina Jungbauerová)
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„ChCEME Být REgiONáLNí FiRMOU SE SVětOV ýM PRODUKtEM A SE SVětOVOU 
PůSOBNOStí,“ říK AJí JEDNAtEL RichaRd Zelink a A řEDitEL R adek Jánsk ý 
Z JihOMOR AVSKé SPOLEČNOSti ZEBR, KtER á Si Z LEtOšNíhO SNěMU SVAZU 
PRůMySLU ODNESLA OCENěNí PRO ÚSPěšNOU MALOU A StřEDNí FiRMU.

ZEBR: PROtI KRIZI POMáHá PRODUKt 
S VYSOKOU PřIDAnOU HODnOtOU

Na jižní Moravě je nejvíce 
slunečního svitu v republice. 

Je v tom nějaká souvislost s vaším 
výrobním programem, v němž se 
soustředíte na stroje pro výrobu 
stínicí techniky?
Richard Zelinka: Myslím, že před 
rokem 1989 byla jediná výroba interi-
érových žaluzií v Opavě. Po revoluci 
se s nimi ale začalo i tady a v našem 
regionu vyrostlo pár velkých firem, 
které je začaly vyrábět. Můj otec 
jim tehdy začal opravovat stroje na 
výrobu žaluzií a pomáhal jim s auto-
matizací. tím vzniklo spojení firmy 
ZEBR s oborem stínicí techniky. 
Díky tomu jsme pak už byli vždy 
u toho, když bylo něco nového, třeba 
když začal prudce růst trh s venkov-
ními žaluziemi.

Po několika desítkách let o sobě 
už mluvíte jako o jedničce ve svém 
oboru. V jaké kategorii?
RZ: Jde především o technologii 
a celkový přínos pro zákazníka. Díky 
vysokému stupni automatizace a neu-

stálým inovacím určujeme trendy na 
trhu. Lídry jsme také v pokrytí trhu, 
zejména pokud počítáme velké výrob-
ce stínicí techniky. Asi z 80 procent 
exportujeme. Největšími zákazníky 
jsou pro nás tradiční výrobci stínicí 
techniky ze švýcarska, Německa, Ra-
kouska, ale v poslední době se neuvě-
řitelně rozvíjí firmy v Česku a Polsku. 
Většinu naší produkce máme pokry-
tou těmito pěti státy.

Takže nejvíce evropských výrobců 
stínicí techniky vyrábí na strojích 
ZEBR?
Radek Jánský: Ano, většina v Ev-
ropě vyráběných venkovních žaluzií 
vzniká na našich strojích. 

Jak na vás dopadá krize drahých 
surovin, energií, dodavatelských 
řetězců a válka na Ukrajině?
RJ: U nás se myslím ukazuje, že když 
má firma svůj vlastní produkt s vy-
sokou přidanou hodnotou a velkým 
tržním potenciálem, tak má nespo-
čet nástrojů, jak může manévrovat 
a dopady krize minimalizovat. Máme 
plány jak růst, ale samozřejmě poci-
ťujeme, že je dražší elektřina, dražší 
vstupy, to, že se musíme mnohem víc 
snažit, abychom k nám dostali nejlep-
ší lidi z okolí jako zaměstnance. Díky 
vlastnímu unikátnímu produktu však 
máme náskok a výhodu oproti jiným 
firmám. 

Kromě produktu k tomu ale 
možná přispívá i váš promyšlený 
energetický management.
RJ: K vytápění a ohřevu vody využí-
váme odpadní teplo ze všech našich 
strojů. Díky tomu jsme minimalizo-
vali energetickou náročnost provozu. 
Kvůli zvýšení efektivity jsme se roz-
hodli firmu výraznou měrou také digi-
talizovat. Zavádíme prvky robotizace, 
a tak se stávající zaměstnanci mohou 
věnovat sofistikovanějším činnostem. 
Do příštího roku plánujeme umístit 
na část střechy naší haly solární pane-
ly. V létě tady na jižní Moravě máme 
přebytek slunce, vyrobenou elektřinou 
můžeme pohánět například klimatiza-
ci hal, a snížit tak náklady na příjemné 
pracovní prostředí. 

Kromě provozu inovujete také vaše 
výrobky. Na jaké aspekty strojů se 
nejvíce zaměřujete? 
RZ: Naše zákazníky trápí hlavně ne-
dostatek personálu, takže se snažíme 
co nejvíce automatizovat. Naše stroje 
se taky snažíme dělat co nejmenší, 
takže oproti konkurenci zabírají mno-
hem méně místa. Samozřejmě máme 
několik řad, v závislosti na potřebách 
zákazníka. Někteří vyrábějí 500 žalu-
zií za rok, jiní 1300 žaluzií denně. 

Hovoříte hlavně o venkovních 
žaluziích. Sledujete nárůst tohoto 
segmentu třeba v souvislosti se 

Naše stroje se snažíme co nejvíce 
automatizovat a dělat co nejmenší, 
takže oproti konkurenci zabírají 
mnohem méně místa.



← šéfové 
oceněné firmy 
ZEBR. Zleva, 
jednatel Richard 
Zelinka a ředitel 
Radek Jánský.

R o z h o V o R

R a DEK Já nsK ý

Vystudoval Strojní fakultu na 
VUT v Brně. Ve firmě ZEBR za-
čal pracovat na pozici obchod-
ního zástupce. Nyní působí na 
pozici ředitele a snaží se firmu 
dále posouvat a vytvářet dobré 
podmínky pro práci zaměst-
nanců. 

RIch a RD zElInK a

Po ukončení středoškolského 
vzdělání nastoupil do firmy ZEBR 
jako operátor ve výrobě, poté 
konstruktér a postupně si prošel 
cestou obchodního zástupce 
až k pozici obchodního ředitele. 
V současnosti pokračuje na pozi-
ci jednatele společnosti.

změnami klimatu, kdy roste potřeba 
stínění?
RJ: Ano, každá krize vytvoří vždy 
i nějakou příležitost, takže i ta dnešní 
krize, kdy se zdražuje energie, nutí lidi 
sledovat, kolik utrácí za klimatizaci 
a za chlazení, a že by to nemuselo být 
tolik, kdyby měli před oknem účinné 
stínění, které teplo odkloní. V tomto je 
venkovní stínění bezkonkurenční a jiná 
alternativa prakticky neexistuje.

Většina venkovních žaluzií se vyrábí 
ve střední Evropě a ne na jihu, kde by 
se to dalo logicky očekávat. Čím to je?
RZ: V jižní Evropě tradičně víc použí-
vají klimatizace než stínění, ale i to se 
teď začíná měnit. Jsou za tím opět vyšší 
ceny energií a nyní také vládní nařízení 
na povinné stínění pro nové domy. 
Jinak ale skutečně většina žaluzií vzniká 
ve státech střední a západní Evropy, 
kde má velice dobré postavení i Česko. 
Málo se to ví, ale obor stínicí techniky 
je zde veliký.

I přesto se ve vaší firmě vrháte i na 
jiné obory, jakými jsou například 
jemná mechanika a optika. Proč?
RJ: Jako firma se snažíme hledat další 
zajímavé obory, kde bychom mohli 
uplatnit naše zkušenosti s přesnou 
výrobou, řízením a automatizací. 
Příběh firmy ZEBR v oboru optiky 
by už dnes možná vydal na samostat-
ný článek, ale obecně nás vždy lákalo 
propojení špičkového know-how na-
šich vědeckých pracovišť s kreativitou 
malé české firmy.

Jak se takové propojování daří 
v praxi?
RZ: Samozřejmě vždy záleží na 
konkrétním projektu a mezilidské 
chemii. Konkrétně náš projekt vznikl 
ve spolupráci s Univerzitou Palacké-
ho v Olomouci, kdy jsme se z pozice 

neznámé firmy dokázali vypracovat 
na dodavatele klíčových motorizo-
vaných celků pro vyvíjený Ramanův 
spektrometr. Daří se nám také ve fázi 
komercializace, což u podobně složi-
tých projektů není pravidlem. 

To vypadá jako ukázková spolupráce 
univerzity a firmy. Našli jste na ni už 
ideální recept?

RJ: Vždy je to o lidech a snaze tu 
spolupráci dotáhnout k finálnímu 
produktu. Vědecké a komerční zájmy 
se občas trochu míjejí. Za tu dobu 
jsme ale zjistili, že vědecké podhoubí 
s potenciálními aplikacemi je tady 
obrovské a jde jen o to, naučit se 
přijmout určitou míru rizika a sdílet 
zkušenosti z úspěšných projektů.

(Ondřej Ševčík)
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SVAZ PRůMySLU USPOř áDAL V BRUSELU DVě PANELOVé DiSKUSE A SEMiNářE, NA 
NiChŽ PREZENtOVAL PřEDStAV y ByZNySU O DigitáLNí EVROPě.

DIGItáLní EKOnOMIKA  
JE ZáKLAD EVROPSKÉHO RŮStU

Česká vláda si před začátkem před-
sednictví v Radě Evropské unie 

stanovila priority, kterými se chce 
do konce letošního roku zabývat. 
Učinila tak průřezově ve všech ob-

lastech, včetně digitální ekonomiky 
a technologií, které sleduje také Svaz 
průmyslu a jeho členové. 

Pod vedením české vlády rezonují 
evropským digitálním prostorem 

tak zásadní témata, jako je dosažení 
dohody mezi členskými státy EU 
u Aktu o umělé inteligenci či u ná-
vrhu k jednotné evropské digitální 
identitě (eiD). Pokročit by měly bě-
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hem českého předsednictví práce na 
Aktu o datech a iniciativách v oblasti 
kybernetické bezpečnosti produktů 
(Cyber Resilience Act) či snižování 
nákladů na budování telekomuni-
kačních sítí. České předsednictví 
v Radě EU se zaměří také na témata 
související s ozbrojeným konfliktem 
na území Ukrajiny, jako je ochrana 
dat v online prostoru či boj s dezin-
formacemi. 

DAtA JAKO KOMODItA
Svaz průmyslu u příležitosti českého 
předsednictví uspořádal v oblasti 
digitální ekonomiky v Bruselu sérii 
akcí, na nichž ukázal směr, kterým 
by se digitální Evropa mohla v bu-
doucnu vydat. Díky dlouhodobé 
spolupráci se Stálým zastoupením ČR 
v Bruselu, Úřadem vlády a Minister-
stvem průmyslu a obchodu se Svazu 
průmyslu podařilo pro tyto akce 
získat jejich záštitu, stejně jako záštitu 
českého předsednictví v Radě EU.

První na programu byla zářijová 
panelová diskuse s názvem „the 
Future of the Data Economy“. Mezi 
pozvanými řečníky byli například 
náměstek ministra průmyslu Čes-
ké republiky Petr Očko, Szymon 
Lewandowski, který je součástí 
lucemburského týmu podílejícího se 
na vytvoření návrhu Aktu o datech, 
nebo yann Padova, bývalý generální 
tajemník francouzské agentury pro 
ochranu údajů. Debatovali o otáz-
kách zásadního charakteru: Jak 
může Evropa podpořit svůj inovační 
růst a konkurenceschopnost? Jak 
mohou evropští politici pomoci pro-
sadit digitální potenciál Evropy? Jak 
proměnit současný tlak na digitální 
protekcionismus ve společnou snahu 
o strategickou autonomii? 

„Panelová diskuse byla včasnou 
a cennou příležitostí pro řadu zain-
teresovaných stran k výměně názorů 

Data jsou 
základním 
zdrojem pro 
hospodář-
ský růst, 
konkurence-
schopnost, 
inovace, 
tvorbu 
pracovních 
míst a spo-
lečenský 
pokrok.

na některé z nejzásadnějších aspektů 
datové ekonomiky v době, kdy pra-
cujeme na posunu návrhu datového 
aktu v rámci českého předsednictví 
v Radě EU. Dlouhodobě prosazu-
jeme, aby se sdílení dat v EU řídilo 
především principy dobrovolnosti 
a motivace firem ke sdílení dat s jas-
ně definovanými parametry. Zároveň 
je třeba se vyvarovat neodůvodněné 
lokalizace dat a nadměrné byrokra-
cie,“ vysvětluje Milena Jabůrková, 
viceprezidentka Svazu průmyslu 
a dopravy.

Během diskuse se ukázalo, že 
všechny tyto otázky mají jednoho 
společného jmenovatele – data. ta 
jsou základním zdrojem pro hospo-
dářský růst, konkurenceschopnost, 
inovace, tvorbu pracovních míst 
a společenský pokrok. Z dat se stala 
cenná komodita budoucnosti, s níž 
se všichni musí naučit efektivně 
pracovat. 

ZVýšIt ODOLnOSt EVROPY
V říjnu proběhla panelová disku-
se Svazu průmyslu nazvaná the 
EU ś Economic Resilience: Lesson 
Learned for the Digital Economy. 
Na programu byla ekonomická odol-
nost Evropy. Všichni řečníci, mezi 
kterými byl například hosuk Lee 
Makiyama, ředitel European Centre 
for international Political Economy, 
či zástupci evropských podnikových 
asociací, našli shodu na tom, že 
Evropa musí být i v digitální ekono-
mice dostatečně odolná, aby uměla 
fungovat i v nenadálých krizových 
situacích.Nezbytná je také meziná-
rodní spolupráce v oblasti digitální 
politiky. Členské státy EU a firmy 
spoléhají na integraci s ostatními 
ekonomikami v přístupu k datům 
a dodávkám digitálních služeb. 

Nedávné snahy posunout EU 
směrem k „technologické suvereni-

tě“, a omezit tak spolupráci s part-
nery z jiných částí světa by pro EU 
měly negativní důsledky. Důvěry-
hodné partnerství s demokratickými 
partnery, jako jsou USA, Kanada, 
Spojené království, izrael nebo 
Japonsko v oblasti obchodu, techno-
logií a investic má zásadní význam 
pro růst hospodářství, zajištění bez-
pečnosti, ale i pro ochranu a rozvoj 
společných demokratických hodnot. 

KLíČOVÉ tÉMA 
KYBERBEZPEČnOSt
Na závěr roku připravuje Svaz 
průmyslu akci na téma kybernetic-
ké bezpečnosti Evropy. Zaměří se 
na it bezpečnost dodavatelských 
řetězců nebo bezpečnost technologií 
či online prostředí. to jsou témata, 
která musí Evropa v zájmu vlastní 
bezpečnosti řešit. 

Na národní úrovni se Svaz zaměří 
mimo jiné na téma umělé inteligen-
ce. Vzhledem k aktuálnímu vývoji 
Aktu o umělé inteligenci se letos 
pravděpodobně uskuteční ještě dis-
kusní seminář na toto téma.

(Anna Hroudová,  

manažerka pro digitální ekonomiku)
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VELVYSLAncI EU ZAžILI HIStORII 
I BUDOUcnOSt ČESKÉHO PRŮMYSLU
SVAZ PRůMySLU SPOLU S MORAVSKOSLEZSKýM KRAJEM UKáZALi 
PřEDStAVitELůM VýBORU StáLýCh ZáStUPCů ČLENSKýCh Států V RADě EU 
tRANSFORMACi tRADiČNíhO PRůMySLOVéhO REgiONU. 

Charterové letadlo z Bruselu, na 
jehož palubě byli velvyslanci 

při EU jednotlivých členských zemí, 
dosedlo na ranvej mošnovského letiště. 
Byl začátek července a právě začala 
třídenní nabitá návštěva členů Výboru 
stálých zástupců, tzv. COREPERU i, 
po Moravskoslezském kraji. Během ní 
Svaz průmyslu ve spolupráci s místní-
mi členskými firmami velvyslancům 
ukázal, jakou transformací kraj a tamní 
průmysl v posledních dekádách prošel 
a co ho čeká v budoucnu.

 „Jsem rád, že jsme velvyslance 
ostatních zemí EU vzali právě do Mo-
ravskoslezského kraje. Česká republika 
v Bruselu dojednává řadu legislativních 
návrhů, které se týkají přechodu na zele-
né, udržitelné technologie. Jde o kon-
krétní věci, které budou mít dopad nejen 
na další modernizaci místní ekonomiky, 
ale především na kvalitu života lidí, kteří 
zde žijí. Je dobře, že se velvyslanci mohli 
napřímo seznámit s tím, jak vypadá situ-

ace v praxi,“ říká Jaroslav Zajíček, stálý 
představitel ČR v COREPER i.

OD těžBY UHLí K těžBě DAt
Delegace poznala nejenom historii 
regionu, ale i jeho směřování k digitální 
a zelené budoucnosti. Návštěva Vysoké 
škole báňské – technické univerzity 
Ostrava ukázala, jak z tradiční hornic-
ké vysoké školy vzniká supermoderní 
univerzita se světovým výzkumem. Na 
Karvinsku si velvyslanci prohlédli důl 
gabriela, který se postupně stává cen-
trem revitalizace krajiny zasažené hor-
nickou činností. Úvodní den návštěvy 
velvyslanci zakončili prohlídkou Světa 
techniky a Dolní oblasti Vítkovice, která 
je rovněž ukázkou úspěšné transformace 
průmyslové oblasti.

„Chtěli jsme, aby velvyslanci poznali 
region v plné kráse. Nejen přírodu, ale 
zejména průmyslovou historii, bohatství 
a potenciál, který v něm je. Ukázali jsme, 
že průmysl, který tu je, si svoji odpověd-
nost uvědomuje a uvědomuje si i svoji 

budoucnost,“ vysvětluje Jan Rafaj, vice-
prezident Svazu průmyslu a dopravy ČR, 
který velvyslance při návštěvě regionu 
doprovázel.

ZKUšEnOStI Z fIREM
Zástupci COREPERU se na pracovní 
snídani s představiteli ocelárny Liberty 
Steel seznámili s ekologizačními projek-
ty firmy a s plánovanou nejvyšší investicí 
do ostravské huti za několik posledních 
desetiletí. V areálu kopřivnické tAtRy 
si prohlédli výrobní závod, historickou 
expozici místních vozidel a na vlastní 
kůži vyzkoušeli i speciální polygon.

Návštěvu regionu velvyslanci zakon-
čili prohlídkou jednoho ze stěžejních 
provozů třineckých železáren, moder-
nizované kontidrátové trati. generální 
ředitel firmy a viceprezident SP ČR Jan 
Czudek hostům představil i další zelené 
projekty, kterými chce podnik snížit 
svou uhlíkovou stopu.

(Václav Rokyta)

o coREpERu

Výbor stálých zástupců 
(COREPER) je hlavním 
přípravným orgánem Rady EU, 
ve kterém zasedají velvyslanci 
27 zemí EU. Úkolem velvyslanců 
COREPERu je tlumočit postoje 
a stanoviska svých vlád. 
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OD VRtULí VětRnýcH ELEKtRáREn Až PO LEPIDLO 
V DětSKýcH PLEnácH. ORLEn UnIPEtROL VYRáBí 
nOVý PRODUKt

Dicyklopentadien, kapalný uhlovo-
dík nazývaný zkratkou DCPD, 

má širokou škálu využití v auto-
mobilovém průmyslu, stavebnictví, 
elektrotechnice, lékařství a farmacii. 
ORLEN Unipetrol ho bude vyrábět 
v objemu až 26 tisíc tun ročně, čímž 
se zařadí mezi čtyři největší evropské 
producenty. Dicyklopentadien bude 
vyráběn technologií, kterou výzkum-
ní pracovníci ORLEN Unipetrolu 
vyvinuli ve spolupráci s Vysokou 
školou chemicko-technologickou 
v Praze. investice do výstavby nové 

výrobní jednotky dosáhla 831 milio-
nů korun a otevřeno bylo 20 nových 
pracovních míst. 

„Po tomto produktu je na glo-
bálních trzích vysoká poptávka. 
V Evropě je v současné době deficit 
výrobních kapacit DCPD a do roku 
2030 očekáváme navýšení poptávky 
o dalších dvacet procent, na americ-
kých trzích o čtyřicet procent a na 
asijských trzích dokonce o šedesát 
procent. Realizace vlastní výrobní 
technologie nám umožňuje využít 
flexibilitu jednotky a vyrábět produkt 
v široké škále kvalit od technického 
DCPD až po vysoce čistý pro nároč-
nější aplikace, například pro výrobu 
transparentních látek,“ vysvětlil 
tomasz Wiatrak, předseda předsta-
venstva skupiny ORLEN Unipetrol. 

technologický proces izolace 
DCPD z tzv. lehkého pyrolýzního 
benzinu byl vyvinut v rámci dlou-
hodobého strategického projektu 
využití vedlejších produktů Ethy-

lenové jednotky. „Cílem projektu 
bylo nalézt způsob izolace uhlovo-
díků, které jsou produkovány jako 
vedlejší produkty ve výrobních 
jednotkách petrochemie, mají vyšší 
přidanou hodnotu a jsou zároveň 
dobře uplatnitelné na trhu. DCPD 
je právě jedním z takových příkladů. 
Společně s týmem prof. Josefa Paška 
z Vysoké školy chemicko-technolo-
gické jsme navrhli vhodný způsob 
výroby a vypracovali technologii na 
izolaci DCPD v širokém rozmezí 
komerčních kvalit, přičemž insta-
lovaná kapacita bude představovat 
přibližně 25 procent celkové produk-
ce v Evropě,“ uzavřel tomáš herink, 
člen představenstva skupiny ORLEN 
Unipetrol zodpovědný za výrobu, 
výzkum a vývoj.

(PR článek)

SPOLEČNOSt OR LEN UNiPEtROL UVEDLA DO PROVOZU ZCELA NOVOU JEDNOtKU 
NA V ýROBU PRODUKtU S NáZVEM DiCyK LOPENtADiEN, KtERýM ROZšíří SVé 
PRODUKtOVé PORtFOLiO. 

V čEm JE obsažEný DcpD?

Dicyklopentadien má širokou 
škálu využití v automobilovém 
průmyslu, stavebnictví, elektro-
technice či lékařství a farmacii. 
Využívá se pro výrobu poly-
merních materiálů, pryskyřic 
či chemických specialit – kon-
krétně například při výrobě 
vrtulí větrných elektráren 
výrobě lepidel, barviv, automo-
bilových a lodních komponentů 
a skeletů, kolorovaných asfaltů, 
optických vláken, speciálních 
čoček, lékařských komponent, 
obalových materiálech či hygie-
nických a sanitárních výrobcích 
do kuchyní a koupelen.
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Kvůli energetické krizi bychom měli otevřít 
i některá národní tabu. Třeba způsob debaty 
o jaderné energetice v Německu je velmi 
nešťastný.

„hLAS ČESKýCh FiREM JE PRO NáS DOBRýM LAK MUSOV ýM PAPíRKEM, JEStLi JDEME 
V NAšiCh NáVRZíCh SPR áVNýM SMěREM,“ říK á FRedRik PeRsson, PREZiDENt 
EVROPSKé PODNiK AtELSKé KONFEDER ACE BUSiNESSEUROPE.

fREDRIK PERSSOn: ČESKO JE PRO náS  
DOBRý LAKMUSOVý PAPíREK

Při zářijové návštěvě Prahy 
jste se setkal i se zástupci 

členských firem Svazu průmyslu 
a dopravy ČR. Překvapilo vás něco, 
co jste od nich slyšel?
Velmi si cením možnosti diskutovat 
se členy Svazu průmyslu o problé-
mech, které je trápí, a o řešeních, 
která by si představovali. Podob-
nost názorů a argumentů českých 
firem s hlasy firem z jiných zemí je 
větší, než jsme očekávali. Když se 
stane něco nečekaného, jako třeba 
energetická krize, a snažíme se najít 
jednotný postoj, tak se pochopitelně 
objeví rozdíly. V energetice se teď 
u některých řešení shodneme na spo-
lečné pozici snadno, u jiných musíme 
přemýšlet, co přesně znamenají, 
i když na první poslech znějí dobře.

V čem se liší pohled jednotlivých 
národních svazů na řešení 
energetické krize?
Česká republika jako průmyslová 
země je pro nás dobrý lakmusový 
papírek. Když slyšíme, že některé 

naše návrhy a iniciativy jsou pro 
české firmy přijatelné, tak je to pro 
nás dobré znamení. Když naopak 
slyšíme výhrady, tak je bereme velmi 
vážně. Na úrovni Businesseurope se 
všichni shodneme, že ceny energie 
jsou příliš vysoké. Když se dostane-
me ke konkrétním řešením, tak třeba 
od českých firem slyšíme požadavky 
na zastropování cen zemního plynu. 
Některé členské svazy jsou k této 
možnosti skeptické. Ale i jejich 
názory, stejně jako společné pozice 
Businesseurope, se rychle vyvíjejí.

Když letos začaly výrazně růst 
ceny energie, jednotlivé státy 
nastavily různou míru podpory 
firem. Nemělo by spíše vzniknout 
jednotné evropské řešení, aby 
firmy měly jednotné podmínky? 

Je jasné, že když vznikne podobná 
krize, dopadne různě na jednotlivé 
země. i proto jsme viděli, jak vzni-
kají národní iniciativy na podporu 
firem. Je to sice přirozená reakce, ale 
není to nejlepší řešení. to by mělo 
vzniknout vzájemnou koordinací na 
evropské úrovni. Právě kvůli našim 
členským firmám, protože jsou ev-
ropské a podnikají napříč Evropou. 
Pro tyto firmy rozhodně není vý-
hodné, aby studovaly různá pravidla 
v různých státech. 

V srpnu se zdálo, že Brusel to ale 
moc nezajímá.
Vím, že mezi firmami panuje frus-
trace, že řešení krize by mělo být 
rychlejší. Ale české předsednictví 
v září převzalo iniciativu a rozhýbalo 
Evropskou radu a Evropskou komisi. 
Důležitou roli v tom sehrál i Svaz 
průmyslu, který české vládě předložil 
konkrétní příklady problémů průmy-
slu a tlačil ji k tomu, aby krizi začala 
řešit. Bez toho bychom nebyli tam, 
kde dnes jsme. 

Co by se mohlo bez pomoci EU 
stát v dlouhodobém výhledu 
evropskému průmyslu?
Stačí se podívat na některé sektory. 
Například na výrobu hnojiv, která 
už dnes nikdo v Evropě nevyrá-
bí. Připomínáme proto Evropské 
komisi neustále, že pokud nic 
neudělá, bude se čím dál více výrob 

FREDRIK pERs son (54)

Do roku 2022 byl prezidentem 
švédské podnikatelské asociace 
Svenskt Näringsliv. Preziden-
tem Businesseurope se stal 
1. července 2022. Jeho mandát 
je dvouletý a může být jednou 
prodloužen. Je předsedou před-
stavenstva společnosti Ellevio 
AB, jednoho z největších distri-
butorů elektřiny ve Švédsku.
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zavírat. to s sebou ponese růst 
nezaměstnanosti.

Může být dlouhodobým řešením 
energetické krize Green Deal?
Dlouhodobě určitě. Čím více bude-
me nezávislí na dovážených zdrojích 
energie, tím lépe. Ale v krátkodobém 
horizontu bychom měli být pragma-
tičtější. Pokud budeme potřebovat 
v následujícím roce více uhlí, měli 
bychom ho použít a zavření uhel-
ných zařízení odložit. Pokud se 
nebudeme moci plně spolehnout 
na obnovitelné zdroje a budeme 
potřebovat zemní plyn ještě 15 až 
20 let, tak musíme vymyslet, jak to 
udělat. Měli bychom otevřít i některá 
národní tabu. třeba způsob debaty 
o jaderné energetice v Německu je 
velmi nešťastný. totéž platí o Ni-
zozemsku. Nerozumím tomu, proč 
se nezačne opět těžit zemní plyn na 
těžebním poli groeningen. 

Co by firmám dlouhodobě pomohlo 
vyrovnat se s nynější krizí, aby z ní 
průmysl vyšel silnější?
Je třeba se zamyslet nad změnou 
priorit. Jednou z oblastí, která po-
třebuje změnu, je povolování. Před 
energetickou krizí si evropské firmy 
trvale stěžovaly na kvalitu regulace. 
Upozorňovaly, proč trvá tak dlouho 
získat potřebná povolení pro podni-
kání a jeho rozvoj. Když dokážeme 
povolovací procesy urychlit, zlepší-
me naši odolnost, zrychlíme zelenou 
transformaci. Pro firmy by pak mělo 
být snazší dělat správné věci.

Jak se toho dá dosáhnout na 
evropské úrovni?
Na evropské úrovni musíme zajis-
tit, aby existoval společný tlak na 
zrychlení povolovacích procesů. 
Musíme se také vyvarovat toho, že 
Evropská komise hlásá zjednodušo-

vání a pak například vydá směrnici 
o průmyslových emisích, která jde 
přesně v opačném směru, protože 
povolování komplikuje. Samozřejmě 
celoevropská shoda na zrychlení 
povolování se pak musí přetavit do 
národních předpisů. Pokud tento 
problém nevyřešíme teď, tak už 
nevím kdy. Jestliže získání povolení 
třeba pro stavbu jedné větrné elek-
trárny trvá šest let, tak se s green 
Dealem moc daleko neposuneme. 

Evropská komise v létě přišla 
s tím, že v nadcházející zimě 
je třeba snížit spotřebu plynu 
a omezit spotřebu elektřiny také 
v odběrových špičkách. Je to 
v průmyslu reálně splnitelné?
Měli bychom na dobrovolné bázi 
snížit spotřebu co nejvíce, aby-
chom se vyhnuli omezování odběru 
energie. Musíme být velmi opatrní 
s omezováním odběru pro některé 
průmyslové procesy. Protože když 
jednou některý proces vypnete, tak 
už ho nemusíte snadno nastarto-
vat, nebo ho spustíte jen za cenu 
vysokých nákladů. Některá odvětví 
mohou výrobu přesunout na noc 
nebo na víkendy, ale i to chce určitou 
dobu na přípravu, například na dis-
kusi s odbory. hlavně jde o to najít 
optimální řešení pro celou společ-
nost v této krizové situaci. 

V červnu jste byl v Praze 
zvolen novým prezidentem 
Businesseurope. S jakými 
prioritami do prvního dvouletého 
období vstupujete?
Změna ve funkci prezidenta Busi-
nesseurope není až tak významná. 
Naše mise je pořád stejná – repre-
zentovat hlasy všech firem, které 
tvoří naše členské svazy a asociace. 
teď se soustředíme hlavně na krát-
kodobé cíle, na řešení energetické 

krize. Nesmíme ale ztratit dlouho-
dobou perspektivu. Kdybych měl 
shrnout mé priority ve třech slovech, 
tak to bude konkurenceschopnost, 
konkurenceschopnost a konkurence-
schopnost. 

(Jan Stuchlík)



V ý z K u m ,  V ý V o J  a   I n o V a c E

o oblastech výzkumu v energetice, 
i když zatím jen ze strany výzkumných 
organizací. Následovat mají debaty se 
Svazem průmyslu či ministerstvem prů-
myslu a obchodu o možných formách 
podpory výzkumu pro rozvoj české 
energetiky.

technologická agentura ČR spolu 
s MPO připravila návrh programu 
thétA 2, který má zajistit po-
kračování podpory transformace 
a modernizace energetického sektoru. 
Program bude nyní řešit RVVi. Svaz 
prosazuje více prostředků na současný 
program thétA, mimo jiné žádal 
využít navýšenou alokaci z Národní-
ho plánu obnovy.

šIROKÉ SPEKtRUM PROJEKtŮ
Firmy a výzkumné organizace mohou 
k podpoře výzkumu a vývoje využít 
i jiné nástroje. Na národní úrovni se 
nabízí program Aplikace z Operačního 
programu technologie a aplikace pro 
konkurenceschopnost (OP tAK) od 
MPO nebo program tREND admini-
strovaný tA ČR. Na evropské úrovni 
mohou řešitelé využít program hori-
zont Evropa, konkrétně jeho Klastr 
5 - Klima, energetika a mobilita, či 
program EURAtOM cílící na zlepšo-
vání jaderné bezpečnosti a na přispění 
k dekarbonizaci energetiky. 

Spektrum podporovaných výzkum-
ných projektů je široké. Jde třeba o op-
timalizaci provozu jaderných elektráren 
či vývoj modulárních reaktorů. Zlepšu-
je se účinnost turbín, využití fluidních 

kotlů na biomasu, tepelných čerpadel, 
bioplynu, větrných elektráren či agrivol-
taiky. Rovněž se pracuje na snižování či 
využití vypouštěných škodlivých látek.

PLYn ČI tURBínY
K optimalizaci využití plynárenské 
soustavy slouží projekt EgÚ Brno, 
který s VšB-tUO vyvinul program 
Plynárenský model – Simgastrace. 
Na základě detailních simulací umí 
reálně nastavit provozní podmínky 
v plynárenské soustavě bez obavy 
o bezpečnost provozu a efektivitu 
transportu plynu. 

Plzeňská firma Doosan škoda 
Power se zaměřila na optimalizaci 
provozu, monitorování a diagnostiku 
existujících i nových parních turbín, 
na které jsou nově kladeny vysoké po-
žadavky z pohledu flexibility provozu. 
řešila zvyšování účinnosti turbínových 
stupňů pracujících v mokré páře nebo 
využití miniaturních zkušebních těles. 
Zkoumá ovšem také inovativní produk-
ty, jako vývoj turbíny, která místo vodní 
páry používá superkritický CO2.

Máte také užitečný VaVai projekt 
v této oblasti? Zašlete jeho popis na 
jproksch@spcr.cz.

(Jan Proksch,  

manažer pro výzkum, vývoj a inovace)

ZAJištěNí DOStAtKU ENERgiE, OPtiMALiZACE JEJí VýROBy Či ROZVODU NEBO 
SNiŽOVáNí SPOtřEBy VyŽADUJE NEUStáLý VýVOJ. NA NěM PRACUJí VýZKUMNé 
ORgANiZACE, ALE tAKé FiRMy.

VýZKUM V EnERGEtIcE 
PODPORUJE EU I ČESKý Stát

Příbramská společnost ZAt loni do-
končila vývoj nového řešení systému 

řízení a monitorování polohy regulač-
ních mechanismů v jaderném reaktoru. 
Cílem je zvýšení jaderné bezpečnosti 
a zlepšení obslužnosti. Nyní firma 
mimo jiné pracuje na nových technolo-
giích pro optimalizaci řízení a predik-
tivní diagnostiku vodních elektráren.

Energetický výzkum a vývoj 
dlouhodobě podporuje stát i Evropská 
komise. Vládní Rada pro výzkum, 
vývoj a inovace (RVVi) zahájila diskusi 
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RCMT je přední výzkumnou a vzdělávací institucí se špičkovým vybavením 
poskytující služby pro průmysl výrobních strojů.  
Je hlavní výzkumnou a vzdělávací základnou oboru výrobní techniky 
a technologie v České republice.

RCMT
váš partner pro výzkum a Inovace

Zvyšujeme vaši 
konkurenceschopnost

www.rcmt.cvut.cz

Ústav výrobních strojů a zařízení | RCMT
ČESKÉ VYSOKÉ UČENÍ TECHNICKÉ V PRAZE | FakuLta StroJnÍ
Horská 3 | 128 00 Praha 2
T: +420 221 990 914 | E: info@rcmt.cvut.cz

Nabízíme účinnou spolupráci a vývoj inovací  
v oblastech snižování spotřeby energie 
a uhlíkové stopy, zvyšování efektivity výroby, 
digitální transformace, flexibilní automatizace 
a vývoje chytrých výrobních strojů a systémů.
Spolupracujeme na vývoji nových řešení produktivních, 
spolehlivých a přesných obráběcích strojů s prvky 
Průmyslu 4.0.
Zabýváme se vývojem průmyslových aplikací robotů, 
flexibilní automatizací, monitorováním strojů a procesů, 
vývojem digitálních dvojčat a integrací strojů do systémů 
řízení výroby.
Umíme navrhovat produktivní technologie šité na míru, 
vyvíjíme řešení pro aditivní a hybridní výrobní procesy 
a pokročilé aplikace laserových technologií.

objevte s námi vaše řešení chytré výroby

Orientujeme se na témata definovaná 
ve spolupráci s průmyslem. 
Přispíváme ke zvyšování technické 
excelence a konkurenceschopnosti 
výrobců a uživatelů strojírenské 
výrobní techniky a technologie, 
jakož i celého oboru v České republice.
Řešíme projekty spolupráce podle 
konkrétních zájmů firem a realizujeme 
programy podpory odborného 
vzdělávání pracovníků v nových 
tématech moderní výroby.

Inzerat RCMT_SPD-2.indd   2 17.10.2022   13:40:07
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Digitální vyspělost českých firem 
roste a ke své digitální transfor-

maci přistupují systematicky. Uvědo-
mují si, že bez toho jen těžko udrží 
dosavadní pozici na trhu. Vyplývá to 
z průzkumů Svazu průmyslu, který 
už čtyři roky mapuje, jak tuzem-
ské podniky přistupují k digitální 
transformaci a technologiím Průmy-
slu 4.0. Zatímco ještě před čtyřmi 
lety tvrdilo 37 procent oslovených 
společností, že už má zpracovanou 
strategii digitální transformace firmy, 
letos tento podíl poprvé překročil 
polovinu. Roste i podíl firem, které 
digitální strategii zpracovávají. 

Navzdory skutečnosti, že prů-
zkumů Svazu průmyslu se účastní 
především firmy, které jsou mezi 
tuzemskými podniky spíše nadprů-
měrné v povědomí o Průmyslu 4.0, 
jde o pozitivní trend. „Když firmy 
mají digitální strategii nebo se do 
ní pustily, znamená to, že přemýš-
lejí o fungování celé firmy a všech 
procesů. Uvědomují si, že nejde jen 
o nákup technologií, ale komplexní 
změnu, jak firma uvnitř funguje,“ 
komentuje výsledky průzkumu Jiří 
holoubek, člen představenstva Svazu 
průmyslu.

ROZDíLnÉ KRIZE
Firmy investují do své digitální 
transformace a Průmyslu 4.0 přede-
vším proto, aby získaly náskok před 
konkurencí. Narůstá ovšem podíl 
firem, které si uvědomují, že bez 

digitalizace jim ujede vlak a o dosa-
vadní pozici na trhu mohou přijít. 
„Ještě před pár lety řada firem, které 
měly unikátní produkt nebo službu, 
tvrdily, že se digitalizaci věnovat 
nemusí. teď už jim dochází, že bez 
přítomnosti v digitálním prostoru si 
jejich zákazníci mohou najít náhra-
du,“ říká Jiří holoubek.

Dvě krize, které přišly krátce po 
sobě, tedy covid a válka na Ukrajině, 
posílily důvěru firem, že digitální 
transformace může zvýšit jejich 
odolnost vůči krizím a recesím. Ze 
zkušeností podniků ovšem vyplý-
vá, že covidová a ukrajinská krize 
nejsou stejné, pokud jde o možnosti, 
jak jejich dopady eliminovat pomocí 
digitálních technologií. 

Zatímco během covidu 60 
procent firem souhlasilo s tím, že 
jim investice do digitální transfor-
mace a technologií Průmyslu 4.0 
pomohly lépe zvládnout dopady 
krize, v případě války na Ukrajině 
a následného rozpadu dodavatel-
ských řetězců bylo stejného mínění 
jen 30 procent firem. Necelé dvě 
pětiny oslovených podniků dokon-
ce uvedly, že jim s řešením dopadů 
ukrajinské krize digitální investice 
nepomohly. „Z toho je patrné, že 
firmy ještě plně nedoceňují přínosy 
digitální transformace v dodavatel-
ských řetězcích. Právě v krizi, jako 
je ta ukrajinská, je takto získaná 
flexibilita nejdůležitější,“ uvádí Jiří 
holoubek. 

InVEStIcE ROStOU
Digitální transformaci berou firmy 
vážně. Vyplývá to i z objemu peněz, 
které do ní každoročně investují. 
Od roku 2019 vzrostl podíl firem, 
které na digitální investice vynaloží 
5 až 20 procent ročního investičního 
rozpočtu, z 27 procent na letošních 
44 procent. 

Firmy tak zjevně plní svá předse-
vzetí, že chtějí zvyšovat investice do 
technologií Průmyslu 4.0. Souvisí to 
i s lepší informovaností vrcholného 
managementu a především finanč-
ních ředitelů, kteří už lépe chápou 
význam investic do digitální trans-
formace. „Protože už o ní přemýšlejí 
v kontextu celé firmy, ubývá izolova-
ných ostrůvkových řešení, která ale 
nejsou provázaná s dalšími procesy 
v podniku. Ukázala to i letošní Cena 
za Průmysl 4.0, kterou uděluje Svaz 
průmyslu,“ dodává Jiří holoubek.

SPRáVnÉ DOVEDnOStI
Největší překážkou pro zavádění 
technologií Průmyslu 4.0 nebo celko-
vé digitální transformace zůstává ne-
dostatek kvalifikovaných pracovníků. 
Zatímco loni nedostatek lidí označilo 
za velkou překážku 66 procent oslo-
vených firem, letos jich je 77 procent. 
i proto roste podíl podniků, které se 
snaží investovat do digitálního vzdě-
lávání zaměstnanců. „Je však třeba 
si uvědomit, že firma nepotřebuje 
spoustu překvalifikovaných datových 
analytiků. Musí si správně definovat 

Čtyři ROKy SLEDOVáNí PříStUPU FiREM K DigitáLNí tRANSFORMACi UKAZUJí, 
ŽE Ji ČíM DáL VíCE PODNiKů řEší KOMPLExNě A iNVEStUJí DO Ní VíCE PENěZ.

fIRMY KOnEČně BEROU Vážně 
DIGItáLní tRAnSfORMAcI
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požadované digitální dovednosti 
pro jednotlivé pracovní pozice a pak 
pracovníky patřičně proškolit,“ radí 
Jiří holoubek. 

Naopak ve srovnání s minulým 
rokem ubylo firem, které si stěžovaly 
na neochotu obchodních partnerů 
poskytovat data. V provázanosti 
datových toků napříč hodnotovým 
řetězcem je přitom jeden z hlavních 
přínosů konceptu Průmyslu 4.0. 
„Otevření se digitálnímu okolí je 
důležité pro snazší obchodní vztahy. 
Neznamená to ale, že firma kvůli 
tomu musí prozradit své výrobní 
know-how,“ upozorňuje holoubek.

DŮLEžItá KYBERBEZPEČnOSt
V digitální oblasti se účastníci 
průzkumu nejvíce obávají i letos 
kybernetického útoku na firmu. 
tomu odpovídají také přijímaná 
opatření. V uplynulém roce více než 
čtyři pětiny firem zlepšily zabezpe-
čení systémů a počítačů. tři čtvrtiny 
firem vylepšily ochranu dat. Polovina 
podniků proškolila zaměstnance, jak 
se mají chovat, aby omezovali riziko 
kybernetického útoku, nebo zpřísnily 
vnitřní pravidla pro kybernetickou 
bezpečnost. „Je důležité, že firmy 
dbají na školení pracovníků. Ještě vý-
znamnější ale je, že třetina podniků 
pracuje s penetračními testy, které 
dokážou odhalit slabiny podnikových 
systémů,“ uvádí Jiří holoubek.

Zlepšit kybernetickou bezpečnost 
chce prioritně v rámci své digitální 
transformace dvě třetiny firem. Měly 
by se zaměřit i na zabezpečení cel-
kové datové komunikace v podniku 
včetně komunikace mezi stroji. 

 (Jan Stuchlík)

máTE DEFInoVánu DIGITální sTRaTEGII pRo DIGITální  
TRansFoRmacI VaŠí FIRmy?

JaK VElKá čásT VaŠEho InVEsTIčního RozpočTu lETos přIpaDnE  
na InVEsTIcE spoJEné sE zaVáDěním pRVKů pRůmyslu 4.0?

JaKých cílů V oblasTI DIGITální TRansFoRmacE/pRůmyslu 4.0  
chcETE DosáhnouT V příŠTích DVou lETEch? 

(poDíl 5 nEJčasTěJŠích oDpoVěDí V %, V RocE 2022) 
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Cenu za Průmysl 4.0 Svazu průmy-
slu za rok 2022 si odnesla hole-

šovská firma ELKO EP za projekt 
komplexního digitálního sledování 
výroby. Odborná porota z přihláše-
ných projektů vyzdvihla také digitální 
transformaci Strojírny Oslavany, která 
obdržela speciální ocenění České spo-
řitelny, partnera Ceny za Průmysl 4.0. 

Zvláštní cenu poroty získalo nasa-
zení umělé inteligence a rozpoznání 
obrazu pro prediktivní údržbu výrob-
ní linky ve škodě Auto. Porota také 
vysoce hodnotila virtuálního avatara 
Alex, který pomáhá optimalizovat 
výrobu v českobudějovickém závodu 

Bosch, či automatický sklad instalova-
ný společností Continetal Automotive 
v závodě v Brandýse nad Labem.

 „Do letošního ročníku Ceny 
za Průmysl 4.0 se přihlásili jednak 
systémoví integrátoři a softwarové 
firmy, jejichž produkty lze aplikovat 
u širokého portfolia uživatelů, ale 
hlavně firmy, které integrují pokro-
čilé digitální technologie do svých 
vnitrofiremních procesů a tím zvyšují 
jejich efektivitu. Mám radost, že stále 
větší počet firem řeší svoji digitální 
transformaci komplexně a postup-
ně ubývá projektů, které, byť velmi 
sofistikovaným způsobem, řeší pouze 

jednotlivé technologické ostrůvky 
bez dalších datových vazeb na ostatní 
procesy ve firmě.,“ říká Jiří holoubek, 
člen představenstva Svazu průmyslu 
a dopravy ČR a člen odborné poroty.

Firmy už mohou přihlašovat další 
projekty Průmyslu 4.0 do čtvrtého roč-
níku Ceny za Průmysl 4.0. Jejím part-
nerem je Česká spořitelna, která vítěze 
odmění voucherem na 50 tisíc korun. 

Detailní informace  
o Ceně za Průmysl 4.0 jsou na webu 

Svazu průmyslu a dopravy ČR
(stu)

třEtí ROČNíK CENy ZA PRůMySL 4.0 OVLáDLy PROJEKty KOMPLExNí DigitáLNí tRANSFORMACE 
FiREM, NASAZENí UMěLé iNtELigENCE, ALE i SKUtEČNýCh Či ViRtUáLNíCh ROBOtů.

LEtOšní cEnA  
ZA PRŮMYSL 4.0 Míří DO HOLEšOVA
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ELKO EP: SLEDOVání VýROBY ZVEDLO PRODUKtIVItU  
takový způsob digitalizace by měl být inspirací pro všechny výrob-
ní podniky. tak zhodnotila odborná porota projekt digitálního sle-
dování celého výrobního procesu v holešovské společnosti ELKO 
EP . Firma vyrábí tři stovky typů produktů ve 2500 variacích. 
Na jejich montáž používá 80 tisíc komponentů. Bez digitalizace 
výroby a jasné identifikace všech výrobních kroků, by už nedoká-
zala efektivně dál růst. Všechny výrobky firma na začátku osazuje 
čárovým nebo QR kódem, po jehož naskenování každý pracovník 
nebo stroj přesně ví, o jaký výrobek se jedná a jakou úlohu s ním 
má provést. K sériovému číslu konkrétního výrobku nyní existují 
v reálném čase záznamy o použitých komponentech i pracovních 
úkonech a operacích. Lze tak lépe plánovat výrobu, dohledávat pří-
padné neshody či přizpůsobovat výrobky požadavkům zákazníků. 
Díky jedinečnému kódu lze výrobky skladovat, sledovat při vrácení 
a registrovat do programu loajality. Stroje se také dokážou přizpů-
sobit konkrétnímu výrobku, který do nich vstupuje. Na nestrojních 
výrobních operacích mohla firma zredukovat provoz na jednu smě-
nu, což snížilo náklady a zatraktivnilo práci ve výrobě i pro matky 
s malými dětmi. Použitou technologii začal používat také jeden ze 
zákazníků ELKO EP. 

https://www.spcr.cz/muze-vas-zajimat/souteze/13117-soutez-cena-za-prumysl-4-0
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BOScH GROUP: ALEx POMáHá VYRáBět EfEKtIVněJI
Je modrý a po firmě se pohybuje virtuálně. Vidět je jen přes 
obrazovku tabletu nebo mobilního telefonu. to je avatar Alex, 
který v českobudějovickém závodě společnosti Bosch pomáhá 
optimalizovat výrobu jednotek DNOx a chránit zdraví zaměst-
nanců. Aplikace používá systém rozšířené reality a má přístup 
k veškerým dostupným datům z firemních systémů pro řízení 
výroby. Vedoucí směny může aplikaci zapnout, pokud výroba je 
rychlejší, nebo pomalejší než plánovaný standard. Namíří tablet 
na vybranou linku, na displeji poté nejsou vidět jen pracovníci, 
ale také avatar Alex, který paralelně vykonává všechny montážní 
kroky. Pohybuje se optimálně, tedy v průměrném definovaném 
čase a dokonalém ergonomickém postoji. Pokud je Alex v jakéko-
liv fázi montáže rychlejší nebo pomalejší než pracovník na lince, 
vedoucí směny může rozpoznat problém a začít ho okamžitě 
řešit. Z aplikace může vedoucí získat také tipy pro zaměstnance, 
aby operace prováděli ergonomičtěji, a chránili tak své zdraví. 
Zavedení aplikace vedlo k dalšímu zpřehlednění a pochopení 
složitého výrobního procesu. Avatar Alex je součástí celého sys-
tému, který mimo jiné pomohl k patnáctiprocentní úspoře času 
u klíčových zaměstnanců. O aplikaci už projevily zájem i další 
závody ze skupiny Bosch.

StROJíRnA OSLAVAnY: DIGItáLní tRAnSfORMAcE 
ZVýšILA ZISK O DESítKY PROcEnt
Výrobce hydraulických tlumičů StROJíRNA OSLAVANy 
se do digitální transformace pustila už před šesti lety. 
Postupně vytvářela ostrůvková řešení, jako vizualizace 
výrobní dokumentace na výrobních terminálech, elektro-
nické fronty práce, plynulé odepisování výrobních operací 
či dohled strojů nad vytížeností kapacit. tato dílčí řešení 
následně firma propojila do celkového konceptu digitál-
ní továrny, v níž na společné platformě komunikují lidé, 
výrobní zařízení, manipulační a skladová zařízení, budovy 
a energetické zdroje. Systém umí také autonomně řídit 
kompletní výrobní proces, dosáhnout jeho vyšší efektivi-
ty a produktivity. V číslech z let 2020 a 2021 to znamená 
meziroční růst výnosů o 24 procent, provozního zisku o 45 
procent či hodnoty nových objednávek o 46 procent. Firma 
také o 8 procent zlepšila včasnost dodávek. Lepší hospo-
dářské výsledky díky digitalizaci se promítly do zvýšení 
průměrného výdělku. Firma v letech 2017 až 2021 do digi-
tální transformace investovala necelých 20 milionů korun. 
Klíčové bylo zaškolení zaměstnanců, aby se veškeré procesy 
staly opravdu digitální. 
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c E n a  z a  p R ů m y s l  4 . 0

cOntInEntAL AUtOMOtIVE:  
AUtOMAtIcKý SKLAD POMOHL  
ROZšířIt VýROBU
Roboti v novém automatickém skladu v bran-
dýském závodě Continental Automotive 
se pohybují nad vysokými sloupci beden 
s jednotlivými díly a nepřetržitě je dodávají 
do výroby. Nedělají přitom chyby. instalace 
automatického skladu AutoStore byla pro 
firmu dalším krokem k celkové digitální trans-
formaci závodu v Brandýse nad Labem. ten 
Continental zvolil jako modelový závod pro 
digitalizaci v rámci celého koncernu. Sklad je 
napojený na další digitální systémy firmy, ať 
už jde o umělou inteligenci či systémy plá-
nování a predikce. Díky robotickému skladu 
firma ušetřila 2000 metrů čtverečních plochy, 
na kterou rozšířila výrobu. Závod v Brandýse 
se také mohl transformovat na výrobu ultra-
sofistikované elektroniky, která firmě přináší 
větší objemy zakázek a tržby. šlo o vůbec 
první instalaci zvolené technologie skladu 
AutoStore v Česku. 

šKODA AUtO: KOUZELnÉ OKO  
HLíDá PROVOZ KLíČOVÉ LInKY
Z výrobní linky na výrobu vozů OCtAViA 
a ENyAQ ve škodě Auto sjíždí každou minutu 
nové auto. Pokud se linka kvůli poruše náhle 
zastaví, šplhají náklady rychle do milionů 
korun. Nově možným problémům předchází 
systém MAgiC EyE. Kombinace sedmi kamer 
a počítače, které jsou instalovány přímo na 
závěsu, jenž nese karoserii celou linkou, hlídá, 
zda dopravník pracuje správně. Dříve musel 
stav dopravníku, jeho mechanických součástí 
i elektroniky, pravidelně kontrolovat pracovník 
údržby. Na řadě míst kvůli špatné přístupnosti 
ovšem kontrola nebyla možná. to už je minu-
lost. MAgiC EyE pomocí umělé inteligence 
vyhodnocuje tisíce snímků dopravníku, zjišťuje 
odchylky a přivolá pracovníky údržby v pří-
padě potřeby dříve, než by porucha nečekaně 
zastavila celou linku. škoda Auto se nyní chystá 
kouzelné oko nasadit na dalších linkách. Mohlo 
by se uplatnit i v sesterských závodech koncer-
nu Volkswagen.
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 „SLEDOVáNí VýROBy A UMěLá iNtELigENCE NáM ZVýšiLy PRODUKtiVitU O POLOViNU,“ 
říKá Jiří konečný, ZAKLADAtEL A MAJitEL FiRMy ELKO EP, KtERá ZA PROJEKt 
DigitáLNí tRACEBiLity CELéhO VýROBNíhO PROCESU ZíSKALA OD SVAZU PRůMySLU 
CENU ZA PRůMySL 4.0.

JIří KOnEČný: POKUD cHcEME VYšší 
MZDY, nEcHME PRAcOVAt StROJE

R o z h o V o R

V letošním ročníku Ceny za 
Průmysl 4.0 jste zvítězili se 

stoprocentní sledovatelností 
provozu. Co přesně to znamená?
Logistik u nás ví, kde přesně se daný 
výrobek nachází a v jaké fázi výrob-
ního procesu je. Když si představíte, 
že máme 700 typů výrobků a každý 
se skládá z tří až čtyř polotovarů, 
součástky nám chodí aktuálně ne-
předvídatelně, vše se vyrábí najednou 

a zákazníci chtějí dodávat do druhého 
dne, tak by to bez jasného přehledu 
byl chaos. Nároky na výrobu, logistiku 
i skladování jsou u nás veliké.

Na jakých principech systém 
funguje?
Systém zajišťuje, že každý díl vý-
robku má jednoznačné a unikátní 
sériové číslo. Čísla jsou automaticky 
generována a přenášena do systé-

mu pro plánování zdrojů a výroby 
(ERP). Je tam i dávka umělé inteli-
gence, takže systém po načtení kódu 
pracovníkovi nabízí další úkony 
a jednotlivé celky.

Skenování nějakého výrobku, který 
putuje napříč továrnou, to už je 
technologie, která funguje i v jiných 
podnicích. V čem je vaše řešení 
unikátní?
Zatím jsme zmínili pouze logistiku. 
Klíčové je, a to jsou právě prvky Prů-
myslu 4.0, že výrobek prochází pro-
cesem tak, jak má, nikdo ho nemůže 
vzít z operace 3 a dát ho na operaci 5, 
protože by to prostě nešlo. Navíc pro 
mnoho strojů je kód vstupní informa-
cí pro automatické nastavení stroje. 
Laser dále popisuje jen výrobek, který 
prošel vším, čím měl a je validní. 

To musí mít velký dopad i na 
snížení chybovosti.
Několikanásobně se nám snížil 
počet neshodných výrobků. teď se 
pohybujeme pod jedním procentem, 
předtím to bylo kolem pěti procent.

Uspořil vám nový systém s menším 
množstvím chyb i energii nebo 
vstupní materiály?
Ano, elektřinu nebo cín v pájecí 
vlně, protože nemožnost něco přes-
ně řídit znamená dělat chyby a měnit 
linku několikrát za den. tohle plýt-
vání odpadlo.
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R o z h o V o R

Několikanásobně se nám snížil počet 
neshodných výrobků. Teď se pohybujeme 
pod jedním procentem.

Když se skrz výrobu dostaneme 
až do skladu a k zákazníkovi. Jak 
systém pomáhá v těchto částech 
procesu?
hlavní výhoda je, že výrobek se 
dostává do skladu hned. Dřív se 
čekalo, až se udělá nějaké množství, 
druhá směna to přišla spočítat a třetí 
výrobky přijmula do skladu. teď 
se vše několikanásobně zrychlilo. 
Konečný zákazník zná už ve chvíli, 
kdy si u nás výrobek objednává, jeho 
přesné sériové číslo, což je důležité 
pro jeho evidenci a pro nás pro pří-
padné reklamace.

Vymysleli a uskutečnili jste celý 
projekt sami, nebo jste si ho 
nechali udělat na míru?
tím jsme trochu exotičtí. Jediné co 
nevzniklo v našem závodě, je soft-
ware ERP systému od firmy ABRA. 
Veškerý hardware, čtečky, tisky štít-
ků, kódy a vymýšlení celé architek-
tury, to je naše práce a práce našich 
zaměstnanců, které to baví. tuto 
tracebilitu jsme zavedli už v podo-
bě ručně vyplňovaných a v Excelu 
evidovaných štítků. Dodnes doznala 

takové podoby, že díky ERP sys-
tému ji používají všechna oddělení 
naší společnosti a inspirují se od nás 
i velké zahraniční firmy, které jsou 
našimi zákazníky. 

Dá se nějak vyčíslit, jaká je 
návratnost takové investice?
Za poslední čtyři roky nám sys-
tém zvedl produktivitu výroby 
o 37 procent. i když proti tomu teď 
tlačí zvyšování nákladů, kdyby se 
nám to nepodařilo vyřešit před kri-
zí, tak by na nás současný růst cen 
energie měl daleko větší dopad.

Vyrostli jste na vývoji a výrobě 
relé. Jak se za těch bezmála 30 let, 
co fungujete, mění jejich využití?
Relé byly, jsou a budou. Když jsme 
přešli před 15 lety k inteligentním 
relé nebo chytrým domům, tak nás 
strašili, že budou brzy všechno řešit 
PLC počítače, což by ale znamenalo, 
že by se museli všichni elektrikáři 
přepnout z analogu do digitálu, což 
taky nejde hned. takže, možná je 
někdy něco nahradí, ale jestli, tak to 
může být nejdřív za desítky let. 

O tom, že se na toto období už 
připravujete, svědčí růst vaší 
druhé výrobní větve - zařízení 
pro chytré domácnosti a domy. 
Jsou tyhle technologie už na trhu 
etablované?
Ano, mám srovnání z výstav i na-
šich prodejů. Chytré řízení se dnes 
stalo standardem a každý druhý 
nový dům nějakou „chytrost“ má, 
protože i jiné technologie, které 
se do domu instalují, ho zahrnují. 
A chytrá elektroinstalace je dnes 
ještě aktuálnější, protože pokud jsou 
tyto systémy správně regulované, 
spoří energie. Právě v řízení a regu-
laci je ta chytrost.

Jak se s ohledem na to mění u vás 
ve firmě výrobní poměr mezi relé 
a zařízeními pro smart aplikace?
Díl koláče se v případě výroby 
přístrojů pro chytré instalace zvět-
šuje. Před deseti lety se na celkové 
produkci podílely zhruba 5 procenty, 
dnes je to už 35 procent. Používají se 
v rodinných domech i komerčních 
objektech typu restaurací a hotelů. 
Náš systém máme v Maďarské státní 
opeře, Buddhově památníku v Bhú-
tánu nebo na jachtách. Na druhou 
stranu naše relé máme i v americ-
kých atomových elektrárnách a díky 
evidenci sériových čísel a zákaznic-
kému programu víme, že jedna z po-
sledních objednávek teď putovala 
na adresu kousek od severního pólu, 
takže je to velmi rozmanité.

S pohledem do budoucnosti, jsou 
ve vašem oceněném systému 
místa, která budete chtít ještě 
nějak vylepšit?
Chceme zautomatizovat naskladnění 
jednotlivých komponentů do zásob-
níků a jejich vybírání podle kódů. 
hodláme také maximálně zautoma-
tizovat plánování i programování 
softwaru do daného výrobku. tím 
vším směřujeme k tomu, aby systém 
na základě několikaletého sběru 
dat sestavil výrobu tak, aby se linky 
musely co nejméně přenastavovat. 
Výsledkem by byla opět rychlejší 
výroba s nižšími náklady.

(Ondřej Ševčík)

JIří  KonEčn ý (49)

Vystudoval České vysoké učení 
technické v Praze a je zaklada-
telem a majitelem společnosti 
ELKO EP. S výrobou relé začal 
před 30 lety v rodinné garáži. 
V roce 2004 se stal EY Techno-
logickým podnikatelem roku 
a v roce 2012 ELKO EP obsadila 
druhé místo v prestižní anketě 
Firma roku. Je také prezidentem 
české Asociace chytrého bydlení 
a členem představenstva Elekt-
rotechnické asociace ČR.
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V a l n á  h R o m a D a

V ROCE 2023 BUDE PRO Stát PRiORitNí ZAJiStit PRůMySLU ENERgEtiCKOU 
A SUROViNOVOU BEZPEČNOSt, ShODLA SE VALNá hROMADA SP ČR. 

PRŮMYSL ČEKá těžKý ROK,  
SPOLEČně HO ALE MUSíME ZVLáDnOUt

Rok 2023 bude v kontextu energe-
tické krize, pokračující války na 

Ukrajině, tlaku na zvyšování mezd 
i přetrvávající vysoké inflace kritic-
kým rokem pro český průmysl a pod-
nikání. Posláním a hlavním úkolem 
Svazu je tuto obtížnou situaci členům 
usnadňovat a vyjednávat s vládou 
i s evropskými partnery takové 
podmínky, které firmám umožní tuto 
krizi zvládnout. Listopadová valná 
hromada Svazu průmyslu a dopravy 
ČR proto v programovém prohlášení 
vyzvala vládu a politické představi-
tele, aby pro udržení konkurence-
schopnosti českého průmyslu udělali 
maximum.

„Celá naše společnost i průmysl 
prochází velkou zkouškou. Je proto 
klíčové pracovat zejména na zajištění 

celkové, ale i energetické a surovi-
nové bezpečnosti. Nesmíme ovšem 
upustit od hledání reálných možností 
k naplnění klimatických cílů a vytvá-
ření podmínek ke zvyšování kon-
kurenceschopnosti České republiky, 
abychom mohli českou ekonomiku 

posunout směrem k vyšší přidané 
hodnotě v udržitelném, inovativ-
ním, digitálním a sociálně stabil-
ním prostředí,“ připomněl Jaroslav 
hanák, prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

MARtIn JAHn ZnOVU MEZI 
VIcEPREZIDEntY 
Delegáti valné hromady kromě progra-
mového prohlášení SP ČR na rok 2023 
schválili také platební řád a rozpočet 
Svazu na příští rok. Zároveň zvolili 
dosavadního člena představenstva Mar-
tina Jahna znovu mezi viceprezidenty 
Svazu. Martin Jahn se na tuto pozici 
vrací po deseti letech, neboť funkci 
viceprezidenta SP ČR zastával již mezi 
lety 2009 až 2012. 

Valná hromada také odsouhlasi-
la pravidla pro návrh kandidátů do 
orgánů Svazu průmyslu a dopravy ČR 
pro volební valnou hromadu, která 
se uskuteční na jaře 2023. Vzejde z ní 
nejen nový prezident, ale také předsta-
venstvo, dozorčí rada a smírčí výbor. 
Nominace kandidátů mohou členové 
Svazu zasílat na adresu sekretariátu Sva-
zu do 31. 1. 2023, a to buď poštou nebo 
elektronicky prostřednictvím datové 
schránky, případně doručit osobně.

(Václav Rokyta)

Všechny dokumenty z valné hromady 
si můžete přečíst na webových 

stránkách Svazu průmyslu

o Va lné hRom a Dě

Listopadová valná hromada 
SP ČR, která se uskutečnila 
v Ostravě, se konala za las-
kavé podpory společností 
Heimstaden, P3 Logistic Parks 
a Severomoravské vodovody 
a kanalizace Ostrava.

https://www.spcr.cz/struktura-sp-cr/valna-hromada


Zpětný odběr se provádí:

Kam s použitými pneumatikami?
Věděli jste, že…

 
 
 

 pro  

Z recyklovaných  
pneumatik lze  

vyrobit užitečné
výrobky?

Pneumatiky 
lze ekologicky 
zlikvidovat či 
recyklovat pro
další využití?

Kolektivní systém Eltma zajišťuje svoz a zpracování použitých pneumatik pro místa zpětného odběru zdarma a dle podmínek 
zpětného odběru. Odevzdáním v naší síti se vaše pneumatika dostane do správných rukou a je garantováno její 100% využití.

Více informací na www.eltma.cz.

bez vazby na nákup zboží či služeb bez ohledu na značku pneumatik bezplatně

Příroda či  
dokonce černá skládka  
nejsou ta pravá místa  

pro odevzdání použitých 
pneumatik!

Odevzdávejte použité pneumatiky
na místa zpětného odběru

Seznam sběrných míst najdete na stránkách MŽP www.mzp.cz/cz/odber_pneu a na www.eltma.cz.

Zakoupením  
pneumatiky  
automaticky  

zaplatíte 
za její recyklaci?

Společně vytváříme lepší svět
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KROMě DANě Z MiMOřáDNýCh ZiSKů PřiPRAVUJE MiNiStERStVO FiNANCí tAKé 
VýRAZNé ZJEDNODUšENí VEDENí ÚČEtNiCtVí NEBO DAňOVýCh ODPiSů. 

něKtERá ODVětVí ZASáHnE VYšší ZDAnění, 
cHYStAJí SE ALE I POZItIVní ZMěnY

Konec letošního roku je spojen 
především s politickým záměrem 

na zavedení mimořádného zdanění 
zisků v odvětvích energetiky, těžby, 
rafinérií a bank. Zároveň s ním je 
zaváděn také mimořádný odvod 
z nadměrných příjmů u výrobců 
elektřiny. Připravují se však i jiné 
daňové návrhy s dopadem na firemní 
podnikání. Například je avizována 
velká daňová novela, která má upra-
vit odepisování majetku nebo spolu 
s novelou zákona o účetnictví zavést 
možnost vedení účetní a daňové evi-
dence v cizí měně. Ministr financí na 
začátku svého působení sliboval, že 
účetní a daňová evidence v cizí měně 
bude možná od roku 2024. 

MIMOřáDnÉ ZDAnění ZISKŮ
Jednou z nejpodstatnějších daňo-
vých změn je windfall tax, kterou na 
začátku listopadu schválila posla-
necká sněmovna. Stát hodlá zdanit 
tzv. neočekávané zisky v odvětvích 
energetiky, zpracování ropy, těžby 
fosilních paliv a bankovnictví. ty 
vznikly podle argumentace Minister-
stva financí ČR (MF) díky „mimo-
řádným okolnostem“, tedy vysokým 

cenám energie a vysokým úrokovým 
sazbám. Dodatečná sazba daně ve 
výši 60 procent má být platná po 
dobu tří zdaňovacích období v letech 
2023 až 2025. Příjmy z daně v prv-
ním roce rezort odhaduje na přibliž-
ně 85 miliard korun. Vláda je využije 
na kompenzace občanům a firmám 
v důsledku energetické krize. 

Vyměřovací základ daně vzni-
ká porovnáním aktuálního zisku 
s průměrem zisků v letech 2018 až 
2021 navýšeným o 20 procent. toto 
toleranční pásmo má odrážet běžné 
zvyšování zisků v čase. 

Mimořádné dani by v uvedených 
odvětvích neměly podléhat všechny 
subjekty, ale jen společnosti dosa-
hující stanovené minimální hranice 
ročních příjmů z činností v těchto 
odvětvích. Pro odvětví výroby a dis-
tribuce energie by se nejprve měly 
zohlednit příjmy z rozhodných čin-
ností na úrovni celé skupiny, kde pro 
konkrétní holding (nebo větší firmu) 
se uvažuje o prahu minimálně 2 mili-
ardy korun za rok 2021. Následně by 
se pro účely daně posuzovaly jednot-
livé společnosti ve skupině s vlastním 
iČO s navrhovaným prahem příjmů 
50 milionů korun z rozhodné činnos-
ti ročně. Způsob kvalifikace poplat-
níků je o to složitější, že například 
pro odvětví těžby a úpravy černého 
uhlí, těžby ropy a zemního plynu 
nebo výroby koksu a rafinovaných 
produktů by obecně platil jen mini-
mální roční příjmový práh ve výši 50 
milionů korun z rozhodné činnosti, 

z ní by muselo pocházet nejméně 
25 procent ročního čistého obratu. 

SVAZ UPOZORňUJE nA 
PROBLÉMY
Svaz průmyslu dlouhodobě upo-
zorňuje na nesystémovost a rizika 
zavádění mimořádných daní, ať 
už sektorových nebo jiných, pod 
tlakem aktuální ekonomické situace. 
Navrhovanou mimořádnou daň ale 
vnímá jako politický návrh a zamě-
řil se na její technické parametry 
a možnosti dílčích úprav ve prospěch 
firem. Z tohoto důvodu si vyžádal 
předběžný legislativní text a snažil se 
s ministerstvem financí najít kom-
promis eliminující některé praktické 
problémy či situace, na které primár-
ně záměr daně nemíří. 

Díky úsilí Svazu průmyslu se 
podařilo dojednat několik změn, se 
kterými původní návrh nepočítal. 
Například byly z okruhu rozhod-
ných příjmů pro určení poplatníka 
daně vyňaty příjmy závodních ener-
getik a procesů v průmyslu, které 
jsou používané pouze ve výrobě či 
spotřebě v rámci skupiny a nepře-
prodávají se dále. Dále se mimo jiné 
zvýšil minimální roční práh příjmů 
z rozhodné činnosti kvalifikující 
poplatníka daně. 

cHYStá SE VELKá DAňOVá 
nOVELA
Velkým tématem v daňové oblasti by 
měla být novelizace zákona o účet-
nictví. Podle záměru ministerstva 

D a n ě

Svaz průmyslu dlouhodobě upozorňuje 
na nesystémovost a rizika zavádění 
mimořádných daní pod tlakem aktuální 
ekonomické situace.
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D a n ě

financí se má účetnictví přiblížit 
moderní době, celková koncepce je 
ostatně inspirovaná mezinárodními 
účetními pravidly, zejména standardy 
iFRS. Místo striktně předepsaného 
pojetí má být účtování založeno spíše 
na vykazování nebo na finálním 
reportingu s důrazem na zobrazení 
reálného obrazu účetní jednot-
ky. Zákon by měl být v některých 
aspektech liberálnější. Fyzické osoby 
nebo neziskové subjekty by například 
nemusely povinně vést účetnictví. 

Novela má také naplnit dlouho-
dobý požadavek Svazu průmyslu, aby 

firmy mohly dobrovolně vést účetní 
a daňovou evidenci ve vybraných ci-
zích měnách. tento nástroj odstraní 
zbytečnou administrativu u meziná-
rodně působících společností, které 
mají transakce a vedou účetnictví 
v cizí měně, a pro které je přepo-
čítávání všech transakcí na českou 
korunu zatěžující. U korporátní daně 
by mohlo být v cizí měně vyplňová-
no i daňové přiznání včetně výpočtu 
daně až do finální platby. 

Připravovaná navazující velká 
daňová novela dále předpokládá zá-
sadnější úpravu odepisování majetku. 

Současný systém má být výrazně 
jednodušší, počet odpisových skupin 
by se mohl snížit. Revidováno má 
být i technické zhodnocení – kromě 
fixního limitu se zvažuje i možnost 
použít procentní limit ze zůstatkové 
ceny. Svaz průmyslu připomíná mi-
nisterstvu financí potřebu včasného 
vedení diskuse s dotčenými subjekty, 
pokud má být cílem skutečné zjedno-
dušení.

(Milan Klempíř,  

manažer pro ekonomiku, daně a finance)



OD 1. 10. 2022 NAByLA ÚČiNNOSti NOVELA ZáKONA O EViDENCi 
SKUtEČNýCh MAJitELů. ZáPiS V EViDENCi BUDE NUtNé Dát DO 
SOULADU S NOVýM ZNěNíM ZáKONA DO 1. DUBNA 2023. 

nOVELA PřInáší ZMěnY V EVIDEncI 
SKUtEČnýcH MAJItELŮ

Podle novely zákona o evidenci 
skutečných vlastníků bude skuteč-

ným majitelem každá fyzická osoba, 
která v konečném důsledku vlastní 
nebo kontroluje právnickou osobu 
nebo právní uspořádání. to znamená 
ten, kdo: 
  má podíl v korporaci nebo podíl 

na hlasovacích právech větší než 
25 procent;

  má právo na podíl na zisku, jiných 
vlastních zdrojích nebo likvidač-
ním zůstatku větší než 25 procent;

  uplatňuje rozhodující vliv v kor-
poraci nebo korporacích, které 
mají v dané korporaci samostatně 
nebo společně podíl větší než 
25 procent;

  uplatňuje rozhodující vliv v korpo-
raci jinými prostředky.

institut náhradního skutečného 
majitele, kterým je každá fyzická 
osoba ve vrcholném vedení, zůstává 
v platnosti.

Novela významně zúžila okruh 
osob, které nemají skutečného maji-
tele. Ze seznamu byly vyjmuty např. 
odborové organizace a organizace 
zaměstnavatelů, které nově musí do 
evidence zapsat svého skutečného 
majitele.

nESPOLÉHAt  
nA AUtOMAtIcKý ZáPIS
Kvůli novele zákona o evidenci 
skutečných majitelů bude muset část 

subjektů revidovat zapsané údaje, 
jelikož by dle nového vymezení mohl 
být u těchto subjektů skutečným ma-
jitelem i někdo, kdo dosud evidován 
jako skutečný majitel není. A ne vždy 
lze spoléhat na automatický průpis 
údajů, které zajišťuje ministerstvo 
spravedlnosti do konce října.

V případě subjektů, kterým 
vznikla povinnost, nově se stanovu-
je šestiměsíční lhůta na zajištění zá-
pisu skutečného majitele, kdy se na 
ně nevztahují sankce ani se u nich 
nezjišťuje skutečný majitel prostřed-
nictvím evidence.

V případě korporací, které vznikly 
před účinností novely zákona, je jiný 
režim pro ty firmy, které splnily své 
povinnosti podle předchozí úpravy 
a pro ty, které je nesplnily. Subjekty, 
které evidenční povinnost řádně 
splnily, mají do 1. dubna 2023 zápis 
uvést do souladu s novou právní 
úpravou. Pokud povinnost neplnily, 
žádné přechodné období se na ně 
nevztahuje a musí zápis svého skuteč-
ného majitele zajistit bez zbytečného 
odkladu.

Doporučujeme zkontrolovat na 
esm.justice.cz, zda váš zápis v eviden-
ci skutečných majitelů odpovídá nové 
právní úpravě.

(Jitka Hlaváčková,  

poradkyně generální ředitelky SP ČR)

l E G I s l a T I V a

fRAntIšEK  
cHALOUPEcKý 
viceprezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Svaz průmyslu 
se kromě speci-
ální legislativy, 
které se věnují 
odborné sekce 
sekretariátu SP 
ČR, aktivně za-
pojuje i do pří-
prav v oblasti 

obecné legislativy, kde má nezastu-
pitelnou roli Expertní tým pro legis-
lativu. Svaz využívá svého postavení 
připomínkového místa. Především 
ale usiluje o to, aby byl zapojen do 
legislativních procesů už od samé-
ho počátku přípravy věcného zámě-
ru nového zákona, nebo novelizace 
stávajícího předpisu. Cílem je, aby 
mohl minimalizovat jejich negativní 
dopady na podnikatelské prostředí.

Letos se podařilo navázat 
oboustranně prospěšnou spoluprá-
ci s Ministerstvem spravedlnosti. 
Michal Franěk, náměstek pro řízení 
sekce koordinace tvorby právních 
předpisů a prevence korupce, se 
zúčastnil zářijového jednání Expert-
ního týmu. Úspěšně jsme naváza-
li také spolupráci s ministrem pro 
legislativu a předsedou Legislativní 
rady vlády Michalem Šalomounem. 
Prvním výstupem spolupráce je An-
tibyrokratický balíček.

Legislativa má nezastupitelné 
postavení v činnosti Svazu. Děku-
ji všem členům ET pro legislati-
vu, kteří zastupují naše individuální 
i kolektivní členy, za jejich aktivitu 
a spolupráci. 

hlíDá mE lEGIsl aT I V u
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šKOLA HROU AnEB JAK POZnAt 
MODERní VýROBní PROcESY

Představte si tahač s návěsem, ve 
kterém pochopíte principy a tech-

nologie spojené s rozvojem Průmyslu 
4.0. i to nabízí EDU.LAB, se kterým 
šKODA AUtO od roku 2021 
objíždí základní a střední školy. Na 
jaře roku 2022 navštívil tři desítky 
středních škol a na podzim více jak 
čtyřicet škol základních. Laboratoř 
navštívila také festivaly vědy Maker 
Fair a nenechala si ujít ani DNy 
NAtO v Ostravě. Na roadshow 
napříč republikou letos zavítalo více 
než šest tisíc žáků, učitelů a dalších 
zájemců o techniku.

PRŮMYSL 4.0 V PRAxI
Během prezentace se studenti ve 
vnitřních a venkovních expozicích 
seznámí s virtuální realitou, 3D 
tiskem, termovizí, robotikou, umělou 
inteligencí či s oblastí kybernetické 
bezpečnosti. Žáci si také na dotykové 
obrazovce vyzkouší hry zaměřené na 
optimalizaci výroby a logistiky, díky 
nimž se dozví o výzvách spojených 
s přechodem na Průmysl 4.0.

Ve venkovní expozici si mohou 
studenti vyzkoušet programovatelné 
roboty, které podporují vynalézavost 
a kreativitu. Na akcích je k vidění 
i elektrický model šKODA ENyAQ 
iV, při jehož vývoji a výrobě se uve-
dené technologie naplno uplatňují. 
V rámci stanoviště šKODA Mo-
torsport mají návštěvníci příležitost 
otestovat pneučasovku.

Cílem ojedinělého projektu je při-
blížit studentům pokročilé techno-
logie, které se jako součást Průmyslu 
4.0 používají v nejmodernějších 
závodech včetně výrobních procesů 
automobilky šKODA AUtO. Pří-
nosem je vedle prohloubení znalostí 
i zvýšení zájmu o technické obory 
a jejich další studium.

PARtnERStVí fIREM A šKOL
Jednotlivá stanoviště projektu EDU.
LAB jsou navržena ve spolupráci 
s partnery, kteří patří ke špičce ve 
svých oborech. Jedná se například 
o společnost ABB, která dodala robo-
ta yuMi, firmu Prusa Research, díky 
níž si žáci vyzkouší návrh objektů 
a jejich následný 3D tisk. Dalším důle-
žitým účastníkem je výrobce náklad-
ních vozů Scania, který zajištuje pře-

voz celé mobilní laboratoře. Součástí 
projektu je zapojení univerzit (České 
vysoké učení technické v Praze, tech-
nická univerzita v Liberci a Západo-
česká univerzita v Plzni) do ukázek 
a na vybraných akcích také do zajiště-
ní odborných přednášek. Se stanoviš-
těm REtRO it se programu účastní 
i nezisková organizace Czechitas, 
která se věnuje především vzdělávání 
dívek a žen v oboru it.

„Do EDU.LABu jsme chtěli 
dostat technologie, které dnes ve 
výrobě určují směr. Nešlo nám o to 
jen danou technologii představit, ale 
rovněž ji zasadit do kontextu, aby 
děti dovedly pochopit, jak se využívá 
v praxi,“ říká Veronika Marčeko-
vá z oddělení Vnějších vztahů ve 
šKODA AUtO.

(PR článek)

šKODA AUtO V PROJEKtU EDU.LAB PřEDStAVUJE hR AVOU 
FOR MOU ŽáKůM ZáK LADNíCh A StřEDNíCh šKOL , JAK 
FUNgUJE PRůMySL 4.0
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p o D p o R a  E X p o R T u

SVAZ PRŮMYSLU SE PODíLí  
nA PříPRAVácH OBnOVY UKRAJInY

Důsledky ruské invaze na Ukrajinu 
jsou dalekosáhlé – od lidských 

obětí a humanitární katastrofy až 
po dopady na ekonomické prostře-
dí a firmy. Mnoho podniků, které 
v minulosti působily na ukrajinském, 
běloruském nebo ruském trhu, se 
soustředí na nové trhy. Přesto se 
řada firem obrací na Svaz průmyslu 
s žádostmi o informace o poten-
ciálních podnikatelských misích 
na Ukrajinu, nebo o poskytování 
materiální a finanční pomoci trpícím 
Ukrajincům.

SP ČR se od začátku invaze 
aktivně zapojuje do dialogu s Ukra-
jinou a úzce spolupracuje s Minis-
terstvem průmyslu a obchodu ČR 

(MPO). Na základě této spolupráce 
se Svaz zúčastnil několika jednání 
s představiteli ministerstva a dalšími 
subjekty, jako jsou Ukrajinsko-česká 
obchodní komora, hospodářská 
komora ČR a Komora pro hospo-
dářské styky se SNS.

ČESKO POMŮžE  
S OBnOVOU UKRAJInY
Na semináři organizovaném Komo-
rou pro hospodářské styky se SNS 
ve spolupráci s MPO na letošním 
Mezinárodním strojírenském vele-
trhu představitelé české a ukrajinské 
strany prezentovali potenciální mož-
nosti spolupráce. Zmínili i sektory 
a lokality poválečné obnovy Ukra-
jiny, relevantní byznysové kontakty 
a příležitosti pro spolupráci českého 
byznysu s ukrajinským. V tomto 
kontextu se česká vláda po konzul-
tacích se zástupci podniků shodla, 
že Dněpropetrovská oblast by měla 
být tím regionem, na jehož obnově 
se bude aktivně podílet český stát ve 
spolupráci s českými firmami.

MPO ČR zorganizovalo 
26. a 27. září podnikatelskou misi 
do ukrajinského Lvova jako his-
toricky první misi v rámci snahy 
o poválečnou rekonstrukci Ukrajiny. 
Mise se zúčastnili čeští podnikate-
lé z vybraných sektorů. Vzhledem 
k vysokému zájmu ze strany českých 
firem by se v blízké budoucnosti 

měly zorganizovat další podnikatel-
ské mise na Ukrajinu. Záležet ovšem 
bude na bezpečnosti a stabilitě na 
území Ukrajiny. 

SDíLEní InfORMAcí  
nA nOVÉM PORtáLU
Vzhledem k vysokému zájmu čes-
kých firem o ukrajinský trh a pomoc 
Ukrajině je SP ČR členem Business 
klubu Ukrajina. Jde o informační 
platformu vytvořenou MPO, její-
miž členy jsou zastupitelské úřady 
Ukrajiny a ČR, hospodářské komory 
či Czechtrade. Cílem iniciativy je 
i díky nově spuštěnému webu přiná-
šet českých firmám všechny potřeb-
né a relevantní informace na jednom 
místě. Portál informuje o potenciál-
ních a plánovaných misích na Ukraji-
nu, podpoře exportu, potřebné 
materiální a finanční pomoci nebo 
o potenciální spolupráci českých 
a ukrajinských firem.

SP ČR je v neustálém kontaktu 
s ukrajinským svazem ULiE (Ukra-
jinian League for industrial and 
Entrepreneurs), se kterými plánuje 
začátkem roku 2023 uspořádat on-
line webinář o možnostech spolu-
práce mezi českými a ukrajinskými 
firmami.

(Martin Natafaluši,  

manažer Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

SVAZ PRůMySLU A DOPR AV y ČR OD ZAČátKU RUSKé iNVAZE NA 
UKR AJiNU POSKytUJE M AxiMáLNí SOUČiNNOSt ČESKýM FiR M áM, 
KtERé SE MUSELy StáhNOUt Z UKR AJiNSKéhO, RUSKéhO 
A BěLORUSKéhO tRhU.
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ExPORtÉřI ZASAžEní KRIZí SE DOČKAJí 
nOVÉHO PROGRAMU StátnícH ZáRUK

Po několika měsících intenzivního 
vyjednávání vláda schválila návrh 

novely zákona o pojišťování a finan-
cování vývozu se státní podporou, 
jehož přijetí aktivně prosazoval Svaz 
průmyslu a dopravy ČR. Nově zave-
dený produkt EgAP Plus má pomoci 
českým vývozcům mimo jiné i v boji 
s rostoucími cenami energií. Návrh za-
vádí v rámci tzv. Dočasného krizového 
rámce EU finanční nástroje k podpoře 
likvidity firem formou dotovaných 
státních záruk na úvěry. 

Díky nové právní úpravě bude Ex-
portní garanční a pojišťovací společ-
nost (EgAP) moci poskytovat záruky 
za nové úvěry podnikatelům na pra-
covní kapitál a investice. Na program 
EgAP Plus půjde ze státního rozpoč-
tu 500 milionů korun, což umožní 
vystavení záruk v objemu 6,25 miliardy 
korun. Podle Ministerstva průmyslu 
a obchodu budou moci podniky žádat 
o záruky na provozní i investiční úvěry. 
Nárok na ně budou mít po schválení 
novely jak firmy postižené vysokými 
cenami energií, tak například sankcemi 
proti Rusku.

DŮLEžItá POMOc PRO fIRMY
„Jsme rádi, že záruky budou firmám 
k dispozici, pokud je budou potřebo-
vat. Přijetí programu jsme dlouho-
době prosazovali. Je to ale jen jedno 
z opatření. Dále musí následovat řešení 
energetické krize na evropské úrovni 
a vláda musí také využít Dočasného 

SVAZ PRůMySLU PROSADiL URgENtNí ZMěNU ZáKONA, KtER á 
ZJEDNODUšUJE FiR M áM PříStUP KE StátNíMU FiNANCOVáNí 
V ý VOZU.

p o D p o R a  E X p o R T u

krizového rámce na pomoc firmám 
s náklady na elektřinu a plyn. Jsme 
totiž už v situaci, kdy se ceny energie 
dostaly mimo reálné možnosti průmy-
slových odběratelů. Pokud s tím vláda 
urychleně firmám nepomůže, může 
to mít vážné dopady na ekonomickou 
i sociální stabilitu celé naší země,“ 
upozorňuje Radek špicar, viceprezident 
Svazu průmyslu a dopravy ČR. 

Novela zavádí i pojem exportně 
orientovaný podnik, což byl jeden 
z požadavků Svazu průmyslu. Export-
ně orientovaný podnik bude takový, 
jehož tržby alespoň z 25 procent tvoří 
vývoz do zahraničí. tento typ firem 
bude nově mít výrazně jednodušší pří-
stup k produktům od EgAP, ale také 
České exportní banky (ČEB). Novelu 
zákona již v prvním čtení jednomyslně 
schválila Poslanecká sněmovna a putu-
je na schválení do Senátu. 

PODPORA ExPORtU VYžADUJE 
DLOUHODOBěJší StRAtEGII
Svaz průmyslu vnímá současnou 
novelu jako nutné, ale jen krátkodobé 
řešení nastalé situace. Pro efektivní 
podporu českého exportu je potřeba 
dlouhodobá a koncepční strategie státu 
v oblasti finanční podpory exportu. 
Právě s tímto cílem inicioval prezi-
dent Svazu průmyslu Jaroslav hanák 
vznik pracovní skupiny při MPO, jejíž 
vytvoření již posvětil ministr průmyslu 
a obchodu Jozef Síkela. 

Svou účast v pracovní skupině 
přislíbili zástupci podnikatelů, předsta-
vitelé EgAP a ČEB, zástupci komerč-
ních bank a další zainteresované strany. 
První zasedání pracovní skupiny bylo 
ministrem Síkelou avizováno na pod-
zim letošního roku.

(Mikuláš Nozar,  

zástupce ředitele Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

Na program 
EGAP Plus 
půjde ze 
státního 
rozpočtu 
500 milio-
nů korun, 
což umožní 
vystave-
ní záruk 
v objemu 
6,25 miliar-
dy korun.
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E V R o p s K ý  p R o s T o R

ZVEřEJňOVání InfORMAcí O UDRžItELnOStI 
PODLE MInIMáLnícH StAnDARDŮ

Evropská komise v dubnu 2021 přijala 
ambiciózní a komplexní balíček 

opatření, která mají pomoci zlepšit tok 
peněz směrem k udržitelným činnos-
tem v celé Evropské unii. Součástí 
balíčku byl také návrh směrnice CSRD, 
která upravuje povinnost firem reporto-
vat data týkající se udržitelnosti.

Podniky od počátku viděly velký 
problém v míře podrobnosti podáva-
ných informací. Jejich rozsah by měl 
navíc stanovit minimální standardy, 
které by měla vydávat Evropská komi-
se v tzv. delegovaných aktech. hrozí, 
že požadavky na podniky tak budou 
ještě přísnější. 

Zástupci firem trvají na tom, že 
podnikům by měla zůstat maximální 
svoboda ve výběru, jakým budou podá-
vat zprávy. Příliš podrobné informace 
o strategicky citlivých projektech mů-
žou dostat podnik do situace, kdy ztratí 
na trhu konkurenční výhodu. 

LEGISLAtIVní PROcES UKOnČEn
Naopak v Radě EU měl návrh od 
počátku projednávání všeobecnou 
podporu členských států. Kompromisní 
návrh dosažený v trialogu mezi Radou, 

Evropským parlamentem a Komisí 
ukončil legislativní proces. Požadavky 
na podávání zpráv budou postupně 
zaváděny pro různé druhy společnos-
tí. Kotované malé a střední podniky 
budou mít povinnost podávat zprávy 
až od roku 2026, s další možností dob-
rovolné neúčasti do roku 2028. První 
společnosti budou muset nová pravidla 
poprvé použít ve finančním roce 2024, 
a to na zprávy zveřejněné v roce 2025.

V dohodě o směrnici byl zaručen 
dostatečný časový prostor, aby mohla 
Evropská agentura pro finanční výkaz-
nictví (EFRAg) připravit standardy, 
které zajistí, že vykazované informace 
budou srozumitelné, relevantní, ově-
řitelné, srovnatelné, a které nebudou 
nepřiměřenou administrativní zátěží 
pro firmy. Rovněž musí být v souladu 
s globálními standardy (iSSB). 

StAnDARDY nESMí PřEKROČIt 
DIKcI SMěRnIcE 
EFRAg v létě otevřel veřejnou kon-
zultaci k obsahu standardů, které se zú-
častnil i Svaz průmyslu a jeho členové. 
Po analýze všech odpovědí předloží do 
konce listopadu 2022 návrh standardů 
Evropské komisi. ta by měla formálně 
přijmout delegované akty do 30. června 
2023.

Na žádost německého svazu BDi 
vypracoval právní stanovisko k před-
běžným návrhům standardů Martin 
Nettesheim z University of tübingen. 
Podle něj návrhy EFRAg v mnoha 
ohledech ignorují nebo překračují 
právní rámec EU a postrádají propor-
cionalitu, pokud jde o nesoulad mezi 
navrhovaným právním textem a stan-
dardy, mírou detailu požadavků na 
zveřejňování i zamýšlenou byrokracií. 
tím se také potvrzují obavy podniků 
vyjádřené jak v průběhu projednávání 
revidovaných pravidel, tak v samotné 
veřejné konzultaci.

(Vladimíra Drbalová,  

poradkyně generální ředitelky SP ČR)

StANDAR Dy, PODLE KtERýCh By PODNiKy MěLy PODáVAt iNFOR M ACE 
O UDRŽitELNOSti, JSOU StáLE VELKOU NEZNáMOU.

Podnikům by měla zůstat maximální 
svoboda ve výběru, jakým budou podávat 
zprávy o udržitelnosti.

oDVěTVoVé sTanDaRDy 
přIJDou na řaDu příŠTí RoK

Konečný text směrnice CSRD 
předpokládá přijetí odvětvových 
standardů a standardu pro koto-
vané malé a střední podniky do 
30. června 2024. Plánování stan-
dardu pro malé a střední podniky 
ještě nezačalo. Na sektorově 
specifických standardech EFRAG 
hodlá rozložit práci na tři roky, 
přičemž pouze první „dávka“ bude 
připravena do listopadu 2023, aby 
mohla být přijata v červnu 2024. 
EFRAG navrhl seznam 10 priorit-
ních sektorů: zemědělství, těžba 
uhlí, těžba ostatních nerostů, 
těžba ropy a plynu, zpracování 
a distribuce ropy a plynu, výroba 
potravin a nápojů, výroba oděvů, 
doplňků, obuvi a šperků, silniční 
doprava, výroba motorových vozi-
del, výroba a distribuce energie.
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PAPíRNA EMBA ZíSKALA řADU OCENěNí ZA PříStUP K ZAMěStNANCůM 
A UDRŽitELNOSt PODNiKáNí.

V roce 1882 byla v Pasekách nad 
Jizerou založena továrna na bílé 

ruční lepenky určené k balení výrobků 
zdejších skláren. V průběhu následují-
cích desetiletí papírna rozšiřovala vý-
robní prostory a zaváděla nové výrobní 
programy. V 90. letech 20. století již 
pod značkou české společnosti EMBA 
započal vývoj archivních lepenek pro 
kompletní archivaci obchodních doku-
mentů i dokumentů s kulturně-histo-
rickým významem. Od nového tisíciletí 
je firma i největším českým výrobcem 
kancelářských pákových pořadačů. 
Ve své nabídce má nejen lepenky jako 
surovinu pro obalový, čalounický nebo 
automobilový průmysl, ale také širokou 
paletu finálních kartonážních výrobků 
z lepenky včetně speciálních archivních 
systémů.

EMBA letos přichází i s dalším 
novým výrobkem, který rozšiřuje port-
folio produktů v oblasti nejnáročnější 
archivace o lepenku s názvem Adalbert. 

Díky tomuto materiálu bude schopna 
uspokojit i ty nejvyšší požadavky zákaz-
níků na ochranu historických archiválií.

„Chceme zachovat a rozvíjet práci 
našich předků pro naše následovníky. 
Odborné znalosti i vysoká kvalifikace 
našich pracovníků jsou dlouhodo-
bou zárukou nejvyšší úrovně servisu. 
Neprodáváme pouze produkty, ale 
poskytujeme kompletní řešení zákaz-
níkům ve více než 30 zemích celého 
světa,“ říká generální ředitel společnosti 
Marek Michálko.

Ve firmě se za celou dobu vystří-
dala více než tisícovka zaměstnanců. 
A že je o ně dobře postaráno, dokazuje 
hned několik ocenění. EMBA zvítězila 
v krajském kole soutěže Stejná šance, 
prestižní celorepublikové soutěži za-
městnavatelů, kteří umožňují lidem se 
zdravotním znevýhodněním rovnocen-

né uplatnění na pracovním trhu a tím 
aktivně přispívají k jejich začleňování 
do společnosti.

Další ocenění obdrželi zástupci 
firmy z rukou hejtmana Libereckého 
kraje za udržitelné podnikání. toto 
prestižní ocenění je udělováno firmám, 
které přistupují ke svým zaměstnancům 
i okolí výrazně nad rámec zákonných 
povinností a jsou vzorem pro ostatní. 
„Společensky odpovědné chování je 
naší základní filozofií a jako významný 
regionální zaměstnavatel považujeme 
za zcela přirozené pomáhat jak zaměst-
nancům, tak celému regionu za účelem 
zachování a rozvoje kvality jejich živo-
ta,“ dodává generální ředitel společnosti 
Marek Michálko.

(PR článek)

EMBA – PAPíRnA V PASEKácH nAD 
JIZEROU DáVá LIDEM PRácI JIž 140 LEt

E s G

Emba chR á ní  
ž I VoTní pRos TřEDí

EMBA patří mezi nejvýznamnější 
evropské producenty archivních 
lepenek a obalů. Výrazně přispívá 
k zachování kulturně-historic-
kých dědictví mnoha zemí a jako 
dodavatel výrobků z recyklo-
vaného papíru pomáhá chránit 
životní prostředí. Její ekologické 
produkty vznikají především 
zpracováním sběrového papíru 
a jsou zcela recyklovatelné. 
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PODnIKAtELÉ V EU VYZýVAJí K řEšEní VYSOKýcH cEn EnERGIE

Kritická situace na evropském trhu 
s energií a přemrštěné ceny energie 
mají stále větší dopad na miliony 
evropských domácností a podni-
ků. Vzhledem k tomu, že nárůst 
cen dosahuje dvouciferných nebo 
dokonce trojciferných hodnot, mají 
raketově rostoucí účty za energii 
přímý dopad na životaschopnost 
podniků v Evropě a na celou eko-
nomiku, upozornila konfederace 
BusinessEurope Evropskou komisi 
a české předsednictví. Na výzvě 
k řešení energetické krize se podílel 
také Svaz průmyslu a dopravy.

Současný stav vysokých cen 
plynu a elektřiny s sebou nese 
bezprostřední riziko ztráty výroby 

Odhady ukazují, že 70 procent evropské výroby hnojiv bylo zastaveno nebo 
utlumeno, zatímco 50 procent celkové kapacity výroby hliníku bylo ztraceno.

a zastavení činnosti tisíců evrop-
ských podniků. Odhady ukazují, že 
70 procent evropské výroby hnojiv 
bylo zastaveno nebo utlumeno, 
zatímco 50 procent celkové kapa-
city výroby hliníku bylo ztraceno. 
Existuje také reálné nebezpečí, že 
se podniky, a zejména energeticky 
náročná odvětví, natrvalo přesu-
nou mimo Evropu, což dramatic-
ky zvýší naši závislost na třetích 
zemích a povede ke ztrátě kon-
kurenceschopnosti a pracovních 
míst. Naléhavé hledání způsobů, 
jak na úrovni EU zmírnit dopad 
ochromujících cen energie, kterým 
čelí evropské podniky, je otázkou 
přežití. 

Evropská podnikatelská komu-
nita se domnívá, že první krizový 
energetický balíček nouzových 
zásahů v oblasti energetiky na 
trhu je nezbytným úvodním kro-
kem. Nicméně tento balíček není 
dostatečný pro zmírnění dopadu 
vysokých cen energií na evropské 

podniky. Aby se zabránilo dalším 
ztrátám ve výrobě, je třeba dále 
upravit rámec státní podpory EU, 
aby členské státy mohly dočas-
ně poskytnout tolik potřebnou 
pomoc postiženým podnikům. to 
zahrnuje prodloužení dočasného 
krizového rámce a stanovení méně 
omezujících kritérií způsobilos-
ti pro kompenzaci nákladů na 
energii. Stejně tak je pro ulehčení 
evropskému průmyslu důležité 
rozšíření seznamu způsobilých od-
větví pro kompenzaci nepřímých 
nákladů na emisní povolenky a in-
tenzivnější využívání rezervy tržní 
stability EtS. Je rovněž důležité 
zachovat jednotný strop na úrovni 
EU, aby nebylo narušeno férové 
konkurenční prostředí na vnitř-
ním trhu.

Evropský byznys také vyzývá, 
aby politici urychleně zvážili do-
časné celoevropské opatření, které 
by oddělilo ceny elektřiny od cen 
plynu. toto výjimečné opatření by 
mohlo být odůvodněno výjimeč-
nou situací na trhu s energií. Po-
kud by bylo dobře navrženo a zo-
hledňovalo dopad na bezpečnost 
dodávek, mohlo by takové opat-
ření účinně snížit účty za energii. 
Zároveň je nesmírně důležité 
zintenzivnit oslovování dodavatelů 
a co nejdříve v Evropě nasadit dal-
ší kapacity v oblasti obnovitelných 
zdrojů, jaderné energie, nízkouh-
líkové energie a zemního plynu. 
Vzhledem k tomu, že mnoho 
podniků je na pokraji krachu, měly 
by být zváženy všechny možnosti, 
jak usnadnit výrobu energie.
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EU A USA BY MěLY POSíLIt SPOLUPRácI V OBLAStI tEcHnOLOGIí

EU ZPříSní LIMItY PRO AZBESt

Evropská unie a Spojené státy jsou 
partnery, kteří se zavázali k podpoře 
digitální transformace a ke spolupráci 
v oblasti nových technologií na základě 
společných demokratických hodnot. 
Na podporu této spolupráce se EU 
a USA dohodly na zřízení společné 
Rady pro obchod a technologie (ttC). 

Evropská podnikatelská konfede-
race BusinessEurope (BE) oceňuje 
aktivity ttC. Doufá, že v nadcházejí-
cích letech bude Rada určovat transat-
lantickou agendu v klíčových otázkách 
globálního obchodu, hospodářství 
a technologií, a to především v sou-
časné době plné geopolitických otřesů 
zapříčiněných válkou na Ukrajině 
a pandemií covid-19. 

Nicméně zástupci podnikatelů 
upozorňují na vznikající nesoulad mezi 
potenciálem a hmatatelnými výsledky 

jednání ttC. Zejména některé z deseti 
pracovních skupin zřízených pod ttC 
výrazně zaostávají za očekáváním. Pro-
to BusinessEurope před třetím minist-
erským zasedáním Rady identifikovala 
oblasti, kterým by se podle evropských 
firem měla Rada prioritně věnovat. 
Mezi nimi je urychlení spolupráce 
v oblasti nových technologií, posílení 
transatlantické spolupráce v oblasti 
výzkumu 6g, navázání transatlantické 
spolupráce v oblasti polovodičů, spo-
lupráce v regulaci a posuzování shody, 
kontrola a podpora vývozu a ochrana 
klimatu a čisté technologie.

Zástupci podnikatelů z Evropy se 
rovněž chtějí více zapojit do struktu-
rovaného dialogu s Evropskou komisí, 
která zatím dostatečně neodpovídá 
na jejich podněty. Mezi hlavní témata 
transatlantické diskuze by se mělo 

zařadit vytvoření globálního ujednání 
o udržitelné výrobě oceli a hliníku, 
spory ohledně civilních letadel a doho-
da v oblasti přenosu a ochrany dat. EU 
i USA by se měly vyvarovat jednostran-
ných kroků, které poškozují vzájemné 
vztahy. Například opatření, která USA 
přijaly na podporu ekonomiky a sníže-
ní inflace, budou mít pravděpodobně 
negativní dopad na vzájemný obchod, 
protože budou bránit dovozu evrop-
ských elektromobilů. 

od zlepšení diagnostiky a léčby 
nemocí způsobených azbestem až 
po identifikaci a bezpečné odstra-
nění azbestu a zpracování odpadu. 
Komise předloží legislativní návrh 
na povinnou kontrolu a registraci 
azbestu v budovách při prodeji nebo 

Zástupci podnikatelů upozorňují na vznikající 
nesoulad mezi potenciálem a hmatatelnými 
výsledky jednání TTC.

(Jana Hartman Radová, vedoucí kanceláře v Bruselu, stálá delegátka u BusinessEurope, 

Mikuláš Nozar, zástupce ředitele Sekce mezinárodních vztahů SP ČR)

pronájmu nebo v jiných klíčových 
okamžicích životního cyklu budovy. 
Návrh výrazně snižuje limitní hod-
notu expozice azbestu na pracovišti 
na desetinu současné hodnoty. 
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Na konci září zveřejnila Evropská 
komise balíček iniciativ EU zamě-
řených na zdravotní rizika azbestu, 
jehož cílem je chránit evropské 
obyvatelstvo a pracovníky před jeho 
expozicí. Balíček má řešit problém 
azbestu komplexním způsobem, 
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a b E c E D a  ú s p ě c h ů 

ABEcEDA úSPěcHŮ

E
LEKtřInA ZLEVní 
O POPLAtEK ZA POZE 
Vláda na základě tlaku Svazu 
schválila snížení poplatku za 

POZE, který se platí v ceně elektřiny, 
na nulu od letošního října do konce 
roku 2023. Svaz průmyslu na vládu 
apeloval více než půl roku, aby takto 
firmám alespoň částečně ulevila od 
vysokých nákladů za elektřinu.

f
IRMY ZíSKAJí 
KOMPEnZAcE ZA DRAHÉ 
POVOLEnKY
Po vytrvalém tlaku Svazu 

průmyslu vláda rozhodla o vyplacení 
tzv. kompenzací nepřímých nákladů 
na emisní povolenky v cenách elek-
třiny, a to za rok 2021. Zároveň při-
slíbila jejich vyplacení za rok 2022. 
Pomůže tak částečně podnikům 
s energeticky náročnými provozy.

M
IMOřáDnÉ ODPISY 
POMOHOU I V ROcE 
2023
Do malé novely zákona 

o dani z příjmů a DPh se Svazu 
podařilo prosadit prodloužení mi-
mořádných zrychlených odpisů pro 

firmy na roky 2022 a 2023, částečnou 
úpravu parametrů kontrolního hlá-
šení DPh nebo dotažení úpravy da-
ňových odpočtů majetku na odborné 
vzdělávání v době pandemie.

n
áDRAží PRŮMYSLOVýcH 
fIREM BUDOU Mít úLEVY
Při vypořádání nařízení vlá-
dy o ochraně před hlukem 

se podařilo zlepšit podmínky pro 
průmyslová nádraží, která jsou mimo 
podnikový areál a jsou pouze vla-
kotvorná. Nově by měla mít mírnější 
hlukové limity než veřejná nádraží. 
Pokud se vás situace týká, ozvěte se 
na jsebesta@spcr.cz.

O
DStAVEní PLYnOVýcH 
tEcHnOLOGIí BUDE 
BEZPEČněJší
Novela vyhlášky o stavu nou-

ze v plynárenství by měla díky Svazu 
průmyslu a jeho členům obsahovat 
ustanovení, která pomohou průmyslu 
lépe se vyrovnat s případným nedostat-
kem plynu. Například se zavádí techno-
logické minimum odběru pro bezpečné 
odstavení technologie nebo povinnost 
snížit otopové odběry o pětinu.

P
EníZE nA DOPRAVní 
InfRAStRUKtURU BUDOU
Rozpočet Státního fondu 
dopravní infrastruktury na 

rok 2023 bude ve výši 150,9 miliardy 
korun, jak požadoval Svaz průmyslu 
a dopravy ČR. i díky tlaku Svazu 
vláda odmítla návrhy ministerstva 
financí na výrazné škrty.

S
tát POMŮžE fIRMáM 
ZASAžEnýM KRIZí
Sněmovna schválila novelu 
zákona, který umožní posky-

tování firemních investičních úvěrů 
či půjček na pracovní kapitál s garan-
cí státu. tuto možnost Svaz průmyslu 
dlouhodobě požadoval. Záruky by 
měla poskytovat Exportní garanční 
a pojišťovací společnost (EgAP). 



SVAZ BOJUJE ZA DAňOVÉ 
ODPOČtY nA VýZKUM
Svaz prosazuje v pracovní skupině 
pro daňové odpočty na výzkum 
a vývoj pod Radou pro výzkum, 
vývoj a inovace zatraktivnění tohoto 
nástroje, aby ho využívalo více 
firem. Cílem je změna přístupu 
finančních úřadů či snížení admini-
strativní zátěže.

Stát Má UMOžnIt VýROBU 
BAtERIí ČI ELEKtROMOtORŮ
MPO v novele nařízení vlády 
k investičním pobídkám vyslyšelo 
hlavní požadavky Svazu průmyslu 
a zpřesnilo okruh podporované 
výroby některých energetických vý-
robků. Podporované budou trakční 
baterie i elektromotory pro elektric-
ká vozidla. Zároveň z návrhu naří-
zení zmizel zákaz výplaty dividend. 

UHELnÉ tEPLáRnY MOHOU 
fUnGOVAt DáL
Od září platí stav předcházení stavu 
nouze v teplárenství, což díky nove-
le emisní vyhlášky, kterou Svaz pod-
poroval, umožní prodloužit provoz 
tepláren na hnědé uhlí a další paliva 

kromě zemního plynu. Jejich provoz 
by jinak nebyl možný od ledna 2023.

POMOc Z DOČASnÉHO 
KRIZOVÉHO RáMcE SE BLíží
MPO přislíbilo, že v listopadu vypíše 
první výzvu podpory podnikům, na 
které dopadly vysoké ceny energie, 
podle Dočasného krizového rámce. 
Svaz požadoval její vypsání od dubna 
a byl partnerem pro vyjednání jejího 
nastavení. Podařilo se mu z pod-
mínek podpory odstranit některá 
omezení, zejména kritérium provozní 
ztráty u první kategorie podpory.

ČLEnOVÉ SVAZU MAJí PřEHLED 
DOtAČnícH VýZEV
Svaz průmyslu pro své členy vy-
pracoval přehled nejdůležitějších 
dotačních výzev pro podnikatele 
z OP tAK, NPO a Modernizačního 
fondu. V případě zájmu o přehled 
napište na jproksch@spcr.cz a jse-
besta@spcr.cz 

MILEnA JABŮRKOVá OPět 
ČLEnEM VEDEní RVIS
Viceprezidentka SP ČR Milena Jabůr-
ková se stala místopředsedkyní Rady 

vlády pro informační společnost. Rada 
se zabývá reformou veřejné správy, 
digitální agendou, egovernmentem 
a oblastí informačních a komunikač-
ních technologií.

OcHRAnA OZnAMOVAtELŮ BUDE 
PRO fIRMY JEDnODUšší
Nový návrh zákona o ochraně oznamo-
vatelů doputoval na vládu ve znění, které 
částečně akceptovalo požadavky Svazu 
průmyslu. Umožní sdílení vnitřních 
systémů v rámci korporací, dělenou 
účinnost a primární využití vnitřních 
oznamovacích systémů. Stále zůstává 
rozpor ohledně výše pokut za nepravdi-
vé oznámení a definice předmětu ozná-
mení, které požívá ochranu dle zákona.

fIRMY SE PODěLILY O ZKUšEnOStI 
S ExEKUcEMI
Svaz předal ministerstvu spravedlnosti, 
které připravuje studii o insolvenčním 
a exekučním prostředí, výstupy z šetře-
ní, jak nové instituty v exekučním řízení 
snížily administrativní zátěž zaměstna-
vatelů. Jde například o chráněný účet, 
paušální náhradu zaměstnavatelům 
provádějícím srážky ze mzdy, centrální 
evidence exekucí či milostivé léto.

řIDIČI ZE třEtícH ZEMí BY MOHLI 
SnADněJI PRAcOVAt V ČR
Na základě požadavku Svazu průmyslu 
bude ministerstvo dopravy usilovat 
o zjednodušení pravidel pro zaměst-
návání řidičů z třetích zemí. Díky 
podpoře ministerstva už byly navýšeny 
kvóty ze všech zemí celkem o 2 tisíce 
zaměstnanců. Ministerstvo bude také 
podporovat rozšíření okruhu cizin-
ců o občany dalších zemí či aplikaci 
zjednodušeného režimu zaměstnávání 
řidičů i na jiné státy než na Ukrajinu.
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sTaŇTE sE člEnEm Klubu sp čR
sETKáVEJTE sE s VRcholnýmI přEDsTaVITElI sTáTu
Klub SP ČR je exkluzivní platforma pro neformální diskuze se členy vlády, klíčovými zástupci státní 
a veřejné správy, finančních institucí a se zákonodárci. Členové Klubu SP ČR mají jedinečnou možnost 
během těchto setkání bezprostředně diskutovat o odborných tématech z celé řady oblastí.

hosTy Klubu sp čR V RocE 2022 napříKlaD bylI:
Petr fiala, předseda vlády ČR
Zbyněk Stanjura, ministr financí ČR
Martin Kupka, ministr dopravy ČR
Markéta Pekarová Adamová, předsedkyně Poslanecké sněmovny PČR
Marian Jurečka, místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí ČR
Jozef Síkela, ministr průmyslu a obchodu ČR

Příští Klub SP ČR s místopředsedou vlády 
a ministrem pro místní rozvoj Ivanem bartošem 
se uskuteční už 24. listopadu 2022

máte-li zájem stát se členem Klubu sp čR, 

kontaktujte sabinu Tančevovou 

 225 279 402 

stancevova@spcr.cz

Více o Klubu sp čR 

10  setkání 
za rok

https://www.spcr.cz/index-temat/klub-sp-cr


PLZEňSKO i ÚStECKO JSOU DíKy BLíZKOSti NěMECKýCh hRANiC A tOMU, 
ŽE JE PROtíNAJí DůLEŽité DáLNiČNí tAhy, LOgiStiCKy AtRAKtiVNíMi 
KRAJi. PRůMySLOVý DEVELOPER P3 ZDE NABíZí téMěř 40 000 M 2 K PRONáJMU. 
DALšíCh 64 000 M 2 MůŽE StAVět i NA MíRU.

Průmyslové parky P3 Plzeň Mys-
linka a Lovosice těží z dobrého 

umístění u hlavních tahů směřujících 
k německým hranicím. Park v Mys-
lince navazuje na blízkost dálnice D5 
a města Plzeň, které jsou od parku 
vzdálené jen pár minut. Areál se 
nachází u exitu 93 a je propojený jed-
nou komunikací s nedalekým parkem 
v Nýřanech.

Lovosický park je situovaný na 
přímce mezi Prahou a Drážďany 
s hodinovým dojezdem na německou 
stranu a třičtvrtě hodiny od hlavního 
města. Na ose dálnice D8 se rovněž 
nachází park P3 Prague D8. První 
hala, která zde vznikla, má takřka 
100 000 m2 a zalíbila se především 
logistickým firmám. Jedna se věnuje 
zásobování hobby marketů, další 
například zajišťuje logistiku pro větší 
množství zahraničních e-shopů. 

„Parky v Lovosicích i Myslince 
jsou moderní prostory budované 
v klidných a zároveň dobře dostup-
ných lokalitách. haly jsou převážně 
určeny pro logistiku, e-commerce, 
lehkou výrobu nebo kompletace,“ 
říká Aleš Zacha, šéf developmentu 
P3 pro Česko.

PRŮMYSLOVý  
DEVELOPMEnt „ZELEně“
Od začátku letošního roku společnost 
P3 zvýšila minimální standard pro 
kvalitu svých budov. Veškeré nové haly 

se zavazují k náročným ekologickým 
požadavkům certifikace BREEAM, 
a to na úrovni Excellent nebo vyšší. 

„Průmyslové parky P3 zažívají 
zelenou revoluci. Nyní standard P3 
také znamená vyšší úroveň udržitel-
nosti a příjemnější pracovní prostředí 
pro zaměstnance našich nájemců. 
Je to více než jen vysoce efektivní 
výrobní, skladovací a distribuční pro-
stor,“ dodává Aleš Zacha. V rámci 
zvyšování udržitelných standardů 
společnost P3 nechala vypracovat 
Koncepci zeleně ve svých parcích, 
která určuje výběr vhodných stromů, 
keřů i rostlin tak, aby zapadaly do 
okolí. Počítá i s terénními úpravami, 
které pomáhají například se zasa-
kováním dešťové vody a následnou 
recyklací do oběhu. 

Kromě Plzeňska a Ústecka 
společnost P3 buduje nové prostory 
také na Ostravsku v Dolní oblasti 
Vítkovice.

(PR článek)

BYZnYS nA DOBRÉ ADRESE 
V P3 PLZEň MYSLInKA A P3 LOVOSIcE

pa RK y K pRon á Jmu

P3 PLZEň MYSLINKA
Volné prostory o rozloze 
16 600 m2 s nejmenší pronajíma-
telnou jednotkou 3 500 m2 v hale 
A a B budou k nastěhování od dub-
na 2023. Možnost další výstavby 
na dalších téměř 47 000 m2.

P3 LOVOSICE
V parku jsou ve výstavbě dvě 
haly, kde jsou dostupné prosto-
ry celkem o rozloze 21 000 m2. 
Výstavba je možná i na dalších 
16 600 m2.

l o G I s T I K a
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PRŮMYSL POtřEBUJE SYStEMAtIcKOU PODPORU

tRIPARtItA PROJEDnáVALA cEnY EnERGIE I ZAMěStnáVání cIZIncŮ

Svaz průmyslu a dopravy ČR 
projednal na zářijové tripartitě 

s vládou a odbory výhled státního 

rozpočtu na roky 2022 a 2023, 
plány dopravních staveb, opatření 
v oblasti energetiky a ekonomické 

dopady války na Ukrajině. Zástupci 
Svazu upozornili sociální partnery 
především na nutnost systematické 

Zdražování energie se u řady firem 
začalo promítat nejen do cen 

produkce a služeb, ale i do investic 
a střednědobého plánování. hlavním 
bodem červnového jednání tripar-
tity proto byla diskuse o rostoucích 
cenách energie a související pomoci 
podnikům. Svaz průmyslu a dopravy 
ČR vládu upozornil na rostoucí ner-
vozitu ve firmách a potřebu rychlé 

státní pomoci. i díky sociálnímu 
dialogu pak následně Svaz průmyslu 
pomohl prosadit využití Dočasného 
krizového rámce Evropské unie. 
Přesto zástupci zaměstnavatelů vládu 
i nadále upozorňují na to, aby přišla 
včas s další doplňkovou pomocí 
firmám podle Dočasného krizového 
rámce spolu s jeho prodloužením 
a úpravami podmínek pro příští rok, 

kdy vysoké náklady na energie na 
mnohé firmy kvůli končící fixaci cen 
teprve dopadnou.

„Stabilita dodávek energie za 
přijatelné ceny je základem funkč-
ní ekonomiky státu. Pro Českou 
republiku, jako jednu z nejprůmyslo-
vějších zemí EU, jsou dosavadní ceny 
plynu i elektřiny likvidační. Nejde 
jen o ohrožení konkurenceschop-
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nosti, ale o samotnou existenci firem 
a udržení zaměstnanosti. Vláda musí 
jednat, a hlavně musí jednat včas,“ 
říká Jaroslav hanák, prezident Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

Na červnové tripartitě zástupci 
zaměstnavatelů také připomněli 
vládě, aby urychleně řešila nepříz-
nivou situaci na českém trhu práce. 
Na něm dlouhodobě chybí přes 100 

tisíc pracovníků. „V tuto chvíli máme 
v Česku sice několik desítek tisíc 
pracovníků z Ukrajiny, ale to bohužel 
nepředstavuje řešení dlouhodobého 
problému, který zde máme. Je proto 
třeba co nejrychleji celkově zjed-
nodušit a zrychlit proces najímání 
zahraničních pracovníků, který je 
v České republice stále kompliko-
vaný a zdlouhavý. Vítáme navržené 

možnosti rozšíření zdrojových zemí 
například o Makedonii či Arménii 
a také navýšení kvót pro nedostat-
kové pozice. Je ale třeba urychlit 
implementaci této změny a využít 
informace, které již jsou v rámci 
Programu kvalifikovaný zaměstnanec 
k dispozici,“ vysvětluje situaci vice-
prezident Svazu průmyslu a dopravy 
Jan Rafaj.

podpory průmyslu a firem. „Jsme 
jedna z nejprůmyslovějších ekono-
mik v celé Evropské unii, energe-

ticky náročných provozů máme 
více než kdokoliv jiný a tomu musí 
odpovídat adekvátní míra pod-
pory podniků v době energetické 
krize. Zároveň musíme myslet 
na budoucnost a nezapomenout 
na dlouhodobou konkurence-
schopnost, kterou si bez podpory 
aplikovaného výzkumu a vývoje 
nevybudujeme,“ zdůraznil prezi-
dent Svazu průmyslu a dopravy ČR 
Jaroslav hanák.

Důležitou součástí podpory prů-
myslu a podnikatelského prostředí 
je i kvalitní infrastruktura a do-
prava. V rámci sociálního dialogu 
proto Svaz průmyslu a dopravy 
ČR projednal s vládou a odbo-
ry i přípravu dopravních staveb. 
„V posledních letech se příprava 
větších dopravních staveb výrazně 
zlepšila a odklady nejsou tak mar-
kantní. Plány ministerstva dopravy 
jsou slibné, ale vše výrazně závisí 
na financování Státního fondu 
dopravní infrastruktury,“ zhod-
notil přehled příprav dopravních 

staveb a jejich financování Jaroslav 
hanák, prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Díky tlaku Svazu průmyslu vláda 
nakonec nepřistoupila na navrhova-
né škrty v rozpočtu SFDi, s nimiž 
původně přišlo ministerstvo finan-
cí. Rozpočet SFDi slouží k finan-
cování dopravní infrastruktury. Na 
rok 2023 bude mít fond k dispozici 
150,9 miliardy korun. Je ovšem 
důležité, aby v dalších letech objem 
prostředků na výstavbu dopravní 
infrastruktury dál rostl.
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Jedním z problémů českého trhu 
práce je nesoulad mezi kvalifika-

cemi absolventů a požadavky firem. 
Proto Svaz průmyslu i v rámci soci-
álního dialogu podporuje spolupráci 
firem a škol v oblasti odborného 
vzdělávání a zapojení podniků do 
praktické výuky. 

Už před dvěma lety představila 
pracovní skupina složená z odborní-
ků ministerstev a zaměstnavatelských 
organizací včetně Svazu průmyslu 
a dopravy rysy ideového záměru 
zavedení duální větve ve vzdělávání. 
Jádrem návrhu je vytvoření dobro-
volné duální větve odborného vzdě-
lávání, v níž by odpovědnost za část 
toho, co se má žák naučit, přecházela 
přímo na firmu, která by poskytovala 
praktickou výuku. Smlouvu o účasti 

v duálním vzdělávání by uzavírala 
firma a rodič v případě nezletilých 
žáků. 

Firma by mohla žákovi nabízet 
kromě vzdělání i jiné motivační 
benefity, například firemní stipendi-
um. Na druhou stranu by povinností 
firmy bylo zřídit a vybavit na své ná-
klady vzdělávací středisko a stanovit 
a vyškolit instruktory, kteří se žákům 
budou věnovat. Zaměstnavatelské 
organizace a svazy by měly povinnost 
posuzovat firemní pracoviště a vydá-
vat či odnímat certifikáty k provozo-
vání praktického vzdělávání. Firma 
by na uhrazení části nákladů, spoje-
ných se vzděláváním, mohla dostávat 
finanční příspěvek na žáka. 

PILOtní PROJEKtY  
JSOU úSPěšnÉ
Na základě pilotních projektů i zku-
šeností ze zahraničí lze předpokládat, 
že výsledkem by byli více motivovaní 
absolventi, připravení na práci s nej-
modernějšími zařízeními a technolo-

giemi, které daný obor nabízí. to by 
bylo ku prospěchu firem, žáků i státu. 
Bonusem návrhu je také to, že by cer-
tifikovaná pracoviště mohla být vy-
užita i na praxe vysokoškoláků nebo 
praktické rekvalifikace dospělých. 

Svaz průmyslu věnuje zavedení 
duální větve velké úsilí a již od roku 
2017 realizuje pilotní projekt jeho za-
vedení v Moravskoslezském kraji na 
příkladu partnerství pěti škol a šesti 
firem. Od předloňského roku byla 
pilotáž rozšířena do dalších třech 
krajů, Zlínského, Středočeského 
a Ústeckého v projektu Kompetence 
4.0. Úspěšně tak probíhá díky 36 
partnerstvím škol a firem. 

Současná vláda v programovém 
prohlášení přijala závazek připravené 
návrhy a principy duálního vzdělává-
ní s podporou firem legislativně roz-
pracovat a předložit je ke schválení. 
Pokud půjde vše hladce, lze očekávat 
účinnost „duální větve“ od školního 
roku 2024/2025.

(Kateřina Jungbauerová)

SVAZ PRŮMYSLU A DOPRAVY DLOUHODOBě USILUJE O PROVáZání 
VZDěLáVAcíHO SYStÉMU S tRHEM PRácE A SLADění POPtáVKY ZE 
StRAnY fIREM S nABíDKOU ABSOLVEntŮ. 

sVa z p om á h á sp olupR ácI F IREm a ŠKol

Svaz průmyslu a dopravy společně s dalšími organizacemi a sociálními part-
nery pořádá v rámci projektu Kompetence 4.0 workshopy na téma spolupráce 
firem a škol. Na programu je mimo jiné představení konkrétních partnerství 
firem a škol a jejich přínosů a sdílení příkladů dobré praxe. Od září do konce 
roku se uskuteční čtrnáct workshopů. Poslední proběhne 25. listopadu v Hradci 
Králové. Podrobnosti a pozvánky naleznete na webu https://www.mpsv.cz/web/
cz/skoleni-a-workshopy.

DUáLNí VZDĚLáVáNí JE DůLEžITý KROK SPRáVNýM SMĚREM
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S nápadem ukázat dětem, co dělá 
malíř, elektrikář nebo obkladač, 

přišli v Království železnic už před 
více než sedmi lety. Ústav modelů 
ve vzdělávání, který areál provozuje, 
začal díky spolupráci se dvěma praž-
skými středními školami seznamovat 
děti s těmito profesemi na základě 
modelové situace v kolejištích. Ve 
druhé části programu si děti s rodiči 
pod dohledem mistra odborného 
výcviku a za asistence jeho dvou 
učňů vyzkoušeli vybranou profesi 
prakticky.

Během dalších workshopů se 
ukázalo, že některé děti nikdy neměly 
v ruce šroubovák a vůbec je nena-
padá, co asi dělá v práci kovář nebo 
svářeč. Další iniciativu tedy provozo-
vatelé namířili k partnerům expo-
zice – Českým drahám, ČD Cargo 
a Správě železnic. Společně vytvořili 
program pro první a druhý stupeň 
základních škol a pro rodiny s dětmi 
o povoláních a profesích na železnici. 

POZItIVní VZtAH K tEcHnIcE
Právě větší podporu technického 
vzdělávání na českých školách se 
snaží dlouhodobě prosazovat i Svaz 
průmyslu a dopravy ČR. O důleži-
tosti technického vzdělávání mezi 
mladými lidmi pravidelně jedná se 
sociálními partnery na tripartitě. 
Zkušenosti nejen z Česka, ale i ze 
zahraničí totiž ukazují, že pokud dítě 
získá k technickým oborům pozitivní 
vztah, může to ovlivnit i výběr jeho 
pozdější profese.

V Česku dramaticky chybí pro-
pagace a podpora technických nebo 
přírodovědných povolání. Nejsou 
proto veřejností vnímána jako atrak-
tivní. Firmy si uvědomují, že tech-
nicky vzdělaných lidí ubývá. Už nyní 
shání takové zaměstnance jen velmi 
těžko. Proto se často samy zapojují 
do výuky, vymýšlí aktivity pro děti, 
aby je nadchly pro řemesla a technic-
ké obory. 

Království železnic ve spolupráci 
s podniky připravilo vlastní vzdě-
lávací program. „Oslovovali jsme 
některé firmy s nabídkou společného 
programu pro školy. Začala tak spo-
lupráce s ČEZ v programu „Jak se 
vyrábí elektrická energie“, s Madetou 
v programu „Mlékárenský průmysl“ 
a další. Relativně čerstvou novinkou 
je digitální vzdělávání. V této oblasti 
rosteme s našimi partnery. Jakmile 
v programu MERKUR EDU při-
pravili dálkově řízené auto ovládané 
mobilní aplikaci, začali jsme jednat 
o jeho využití u nás. Zhruba ve stejné 

době uvedla jiné mobilem řízené auto 
i stavebnice SEVA. V tomto případě 
se téměř vše pro jeho stavbu tiskne 
na 3D tiskárně,“ říká Matěj horn, za-
kladatel projektu Království železnic.

S technikou a fungováním 
reálného světa by se děti měly začít 
seznamovat co nejdříve, tedy už od 
mateřské školy a prvního stupně 
základní školy, aby si uměly užít 
radost z tvoření. Firmy mají jedineč-
nou příležitost takovými aktivitami 
představit nejen své know-how 
a technologie, ale i ukázat, že průmy-
sl má budoucnost a nabízí zajímavé 
zaměstnání. 

(Kateřina Jungbauerová)

KRáLOVStVí žELEZnIc V PRAZE nA SMícHOVě KROMě StOVEK 
MODELŮ VLáČKŮ PřInáší VE SPOLUPRácI S PODnIKY I UcELEný 
A nEtRADIČní VZDěLáVAcí PROGRAM PRO šKOLY. 

možnos T I sp olupR ácE

Království železnic stále 
hledá nové partnery vzdělá-
vacího programu pro ško-
ly i rodiny s dětmi. Pokud 
máte o spolupráci zájem, 
kontaktujte provozovatele: 
info@kralovstvi-zeleznic.cz.

FIRMY SE SNAží V DĚTECH PROBUDIT ZáJEM O TECHNIKU



EVROPŠTí SOCIáLNí PARTNEŘI ZAHáJILI PRáCI NA NOVé DOHODĚ O TELEwORKU

o K é n K o  s o c I á l n í h o  D I a l o G u

V ČERVnU 2022 PODEPSALI EVROPští SOcIáLní PARtnEřI  
7. SPOLEČný PRAcOVní PROGRAM nA LÉtA 2022–2024

Pracovní program evropských 
sociálních partnerů byl vypraco-

ván v kontextu válečného konfliktu 
na Ukrajině, který má v mnoha 
ohledech dopad na fungování 
evropských ekonomik a trhů práce. 
Pro posílení úlohy autonomního 
evropského sociálního dialogu by 
orgány EU měly v budoucnu nadále 
podporovat silnější úlohu sociálních 
partnerů. Důvodem jsou nedávné 

zkušenosti, kdy EU a členské státy 
hodně spoléhaly na evropské a ná-
rodní sociální partnery při hledání 
reakce na covidovou krizi. 

Komise by měla zejména objasnit, 
jak její priorita podporovat sociální 
dialog zapadá do celkového kontex-
tu evropského sociálního rozměru, 
a zejména by měla poskytnout jasná 
a transparentní pravidla, jak bude 
jednat v souvislosti s dohodami 

evropských sociálních partnerů.
Do budoucna je důležité, aby 

Komise a národní vlády plně re-
spektovaly autonomii evropských 
a národních sociálních partnerů. 
Evropští sociální partneři budou na 
své straně pokračovat a rozšiřovat 
své úsilí o zlepšení provádění a do-
padu svých autonomních rámcových 
dohod a pokračovat ve svých spo-
lečných závazcích, jako je evropské 
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partnerství pro integraci. to nabízí 
příležitosti pro uprchlíky začlenit se 
do evropského trhu práce.

Pracovní program na období 
2022–2024 se zaměřuje na šest 
priorit: 
  Práce na dálku a právo odpojit se 

od digitálních pracovních pro-
středků

  Přechod na zelenou ekonomiku
  Zaměstnávání mládeže
  Dohled a ochrana soukromí na 

pracovišti
  Zlepšení sladění dovedností s po-

třebami trhu práce v Evropě
  Budování kapacit národních soci-

álních partnerů

AUtOnOMní DOHODA 
O tELEWORKU SE OSVěDČILA
Během covidové pandemie pracova-
ly v celé Evropě miliony pracovníků 
na dálku. Práce z domova, zpočátku 
myšlená jako dočasné opatření, se 
stala každodenní rutinou a je velmi 
pravděpodobné, že bude pokračovat 
i po pandemii. tato situace staví 
tuto formu práce – a obecněji práci 
mimo kancelář – do centra pozor-
nosti a přináší některé regulační 
otázky. 

Některé členské státy již přijaly 
příslušná nařízení a národní so-
ciální partneři uzavřeli kolektivní 
smlouvy. Nové zákony o práci na 
dálku přijalo Rakousko, španělsko, 
Lucembursko, Nizozemsko, Eston-
sko. Kolektivní smlouvy o práci na 
dálku má Francie a itálie. Mnoho 
dohod na odvětvové nebo podniko-
vé úrovni bylo uzavřeno napříč člen-
skými státy EU (Dánsko, Estonsko, 
Německo).

Základem pro vyjednávání mezi 
sociálními partnery je Autonomní 

dohoda o teleworku z roku 2002 
a Autonomní dohoda o digitalizaci 
z roku 2020. 

DVě DOHODY JAKO ZáKLAD
Dohoda evropských sociálních 
partnerů o teleworku se vztahuje na 
pracovníky na dálku, ale netýká se 
samostatně výdělečně činných sub-
dodavatelů. Pokrývá běžnou práci 
na dálku, nikoli tu, která je zavedena 
za mimořádných okolností, napří-
klad během pandemie. 

Ve smlouvě je zdůrazněn dob-
rovolný charakter práce na dálku 
a také její potenciál nabídnout 
inkluzivnější zaměstnání, například 
zpřístupněním více pracovních míst 
pro kandidáty se zdravotním po-
stižením. Dohoda o teleworku byla 
vůbec první, která byla implemento-
vána na národní úrovni. 

Při implementaci Autonomní 
dohody EU o práci na dálku z roku 
2002 národní sociální partneři pou-
žili širokou škálu nástrojů od legis-
lativy, kolektivních smluv různých 
úrovní až po doporučení a návody 
k provádění práce na dálku. Dohoda 
na úrovni EU nedávno sloužila jako 
referenční dokument pro návrhy či 
změny předpisů o práci na dálku 
v Bulharsku, Dánsku, Estonsku, 
řecku, španělsku, Francii nebo na 
Slovensku.

Dohoda evropských sociálních 
partnerů o digitalizaci je širší a po-
krývá vzájemně související aspekty, 
které jsou důležité pro využití příle-
žitostí digitalizace a řešení problémů 
na pracovišti. Patří sem pracovní 
podmínky, pracovní vztahy, náplň 
práce, zejména dovednosti a orga-
nizace práce. implementace národ-
ními sociálními partnery vstoupila 
do druhého roku. Sociální partneři 

v některých zemích také přijali kon-
krétnější opatření k přizpůsobení 
pravidel souvisejících s teleworkem 
v důsledku covidové krize, která 
jsou uvedena jako součást provádění 
dohody. 

JEDnání O RáMcOVÉ  
DOHODě ZAČALA
Na začátku října odstartovalo první 
zahřívací kolo jednání o nové do-
hodě o teleworku, jehož cílem bylo 
zaměřit se na strukturu rámcové 
dohody a její základní stavební 
moduly: 1)Definice a rozsah, 2) 
dobrovolný charakter, 3) pracovní 
podmínky, 4) ochrana dat, soukro-
mí, 5) zařízení, jeho užívání a ná-
klady, 6) BOZP, 7) odborné školení, 
8) organizace práce na dálku, 9) 
kolektivní práva, 10) prosazování, 
transpozice a další kroky.

V souladu se Smlouvou o fungo-
vání EU mají sociální partneři devět 
měsíců na vyjednání a uzavření 
rámcové dohody, která bude trans-
ponována formou směrnice. Začátek 
jednání proběhl konstruktivně a ve 
vzájemné důvěře a naději v dosaže-
ní vyváženého textu ve prospěch 
pracovníků i zaměstnavatelů. 

(Vladimíra Drbalová, poradkyně 

generální ředitelky SP ČR)

Rubrika Okénko sociálního dialogu je financována  

na základě § 320a písm. a) Zákoníku práce.



SVAZ BYL U SPUštění nOVÉHO 
OBRáBěcíHO cEntRA VE 
V-nASS 
Členská firma V-NASS v červnu 
pokřtila a oficiálně spustila nové 
multifunkční obráběcí centrum 
WFL Millturn 150, které je největší 
strojní investicí ze skupiny ANA-
COt CAPitAL za poslední dobu. 
U křtu nechyběli zástupci Svazu 
průmyslu, jeho členských firem či 
ministr financí Zbyněk Stanjura. 
WFL Millturn má délku 16,5 met-
ru a hmotnost 60 tun. tento stroj 
pojme obrobek o maximální délce 
6,5 metru do průměru až 1,5 metru 
a váze 10 tun a pomůže V-Nass při 
výrobě komponent pro podmoř-
skou těžbu ropy. Po křtu následo-
vala debata s viceprezidenty Svazu 
Janem Rafajem a Janem Czudkem, 
kteří ministrovi financí předali ak-
tuální informace o situaci ve fir-
mách nejen v Moravskoslezském 
kraji. ta se dramatizuje vlivem rus-
ké agrese na Ukrajině a rostoucích 
cen energie. 

ČESKÉ RUČIČKY MAJí nOVÉ 
MAJItELE
Letošní ocenění za dobře zvládnu-
té řemeslo z přehlídky České ručič-
ky si odnesli studenti odborných 
středních škol a učilišť v devate-
nácti kategoriích. Jedinou dívkou 
mezi nimi byla Alžběta Brabcová, 
která zabodovala v oboru cukrářka. 
Cílem přehlídky je ukázat výsledky 
soutěží odborných dovedností ve 
všech významných oborech, tedy 
ve stavebnictví, strojírenství, auto-
mobilovém a elektro průmyslu, ze-
mědělství, lesnictví a zahradnictví, 
gastronomii, obchodu a službách 
a dřevozpracujícím průmyslu. Jejich 
hodnoticí komise nominují nejlepší 
studenty, kteří zlatou plaketu Čes-
kých ručiček obdrží. Svaz průmyslu 
dlouhodobě přehlídku podporuje. 
Jednu z cen předala také generální 
ředitelka SP ČR Dagmar Kuchtová. 
Za čtrnáct let trvání přehlídky bylo 
oceněno 259 žáků ze 106 středních 
odborných škol z celé republiky.

fIRMY, HYGIEnIcI A LÉKAřI 
DISKUtOVALI O nEMOcEcH 
Z POVOLání 
Na 80 personálních manažerů a fi-
remních expertů na bezpečnost 
práce a ochranu zdraví při prá-
ci z Libereckého kraje diskutova-
lo o nemocech z povolání, které 
způsobuje jednostranná nadměrná 
a dlouhodobá zátěž. Seminář uspo-
řádalo liberecké regionální zastou-
pení Svazu průmyslu spolu s Okres-
ní hospodářskou komorou Liberec, 
Krajskou hygienickou stanicí Libe-
reckého kraje a Krajskou nemoc-
nicí Liberec. Vzhledem k velkému 
zájmu zástupců firem o tuto proble-
matiku připraví Svaz další podob-
né semináře. V polovině října se na 
setkání s pracovníky KhS Liberec-
kého kraje firmy dověděly novinky 
z oblasti pracovnělékařských služeb 
z pohledu kontrol KhS.

S POPULARIZAcí tEcHnIcKýcH 
OBORŮ POMOHL I ROBOt
Svaz průmyslu pomohl s prezen-
tací technického školství v Pl-
zeňském kraji. Na tradiční setká-
ní Ručičky kraje, jehož smyslem je 
ukázat žákům sedmých a osmých 
tříd základních škol různé technic-
ké obory na středních školách, po-
zval i zástupce několika firem. ti 
studentům ukázali profese ze svých 
podniků. Jedním z nejzajímavějších 
exponátů byla robotická ruka, kte-
rou naprogramovali studenti SOU 
Elektrotechnického v Plzni. Jejím 
úkolem bylo vyndat malou láhev 
džusu od společnosti Coca-Cola ze 
zásobníku, provést s ní sérii úkonů 
a následně ji podat studentovi. Stu-
denti si tak odnesli nejen poznatek, 
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co všechno je možné s robotem 
provádět. U dalších stánků si moh-
li vyzkoušet jednoduché operace 
konkrétních řemesel a dozvědět se, 
co konkrétní profese obnáší a se-
známit se s jednotlivými studijní-
mi obory. 

OStRAVSKá žIVá KnIHOVnA 
OPět nAžIVO
Po digitální éře videí se moravsko-
slezskému regionálnímu zastoupe-
ní Svazu průmyslu podařilo v září 
opět uspořádat tradiční Živou 
knihovnu studijních možností za 
účasti žáků základních škol. Před-
stavily se na ní nejen profese z prů-
myslu, jako například mechanik 
seřizovač, obráběč kovů, strojve-
doucí, mechanik elektrotechnik, 
ale i ze stavebnictví, kde využití 
moderních technologií představili 
geodeti. Zdravotnické profese za-
stupovala prezentace oboru prak-
tická sestra. Součástí přehlídky byla 
také ukázka profesí ze sektoru slu-
žeb. tentokrát se do Živé knihovny 
zapojila škola společného stravo-
vání, zahradnická škola a na místě 
vzniklo i improvizované kosmetic-

ké studio, kde byla možnost využít 
kadeřnické, kosmetické a manikér-
ské služby.

BURZY PRácE PODPOřILY 
KARIÉRní PORADEnStVí 
V OLOMOUcKÉM KRAJI
Po vynucené pauze se v tradičních 
zářijových a říjnových termínech 
do všech okresních měst Olomouc-
kého kraje vrátily populární Burzy 
práce a vzdělání. Na nich se společ-
ně prezentují desítky významných 
zaměstnavatelů společně s part-
nerskými odborně zaměřenými 
středními školami. Pro návštěvní-
ky z řad žáků, studentů, kariérních 
poradců, klientů úřadů práce, ro-
dičů a široké veřejnosti byl připra-
ven zajímavý doprovodný program 
v podobě soutěží, Živé knihov-
ny povolání, praktických ukázek 
a polytechnických workshopů. Jako 
vždy nechyběla ani zajímavá tech-
nika a exponáty. Olomoucké regio-
nální zastoupení Svazu průmyslu je 
tradičně spoluorganizátorem Burz 
v šumperku, Přerově a Olomouci. 
Více info na www.burzapav.cz.
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fIRMY ZAJíMá BEZPEČnOSt 
PODnIKání
Politické, ekonomické, technologic-
ké a další náhlé změny na světové 
scéně nutí české firmy přehodno-
covat svůj přístup k oblasti bezpeč-
nosti podnikání. tuzemské spo-
lečnosti jsou například v Evropě 
pátým nejčastějším cílem kyberne-
tických útoků. Svaz průmyslu pro-
to v červenci uspořádal kulatý stůl 
„hybridní hrozby podnikatelským 
subjektům“ pro zástupce bezpeč-
nostního, strategického, it a ob-
chodního managementu průmyslo-
vých firem. Na něm zástupci státní 
správy a nezávislí experti hovořili 
například o zákonu o prověřování 
zahraničních investic, kybernetické 
bezpečnosti či nelegálním ovlivňo-
vání a dezinformacích. Pro velký 
zájem už SP ČR chystá další podob-
né akce.

Přečtěte si více o kulatých stolech 
o bezpečnostních hrozbách

Kompletní kontakty  
na regionální kanceláře  

Svazu průmyslu a dopravy ČR 

https://www.spcr.cz/svaz-v-regionech/15651-bezpecnost-podnikani-resi-firmy-nejen-z-prahy
https://www.spcr.cz/struktura-sp-cr/vykonny-aparat/usek-regionalnich-zastoupeni
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ORLEn UnIPEtROL VStUPUJE 
DO SEGMEntU MEcHAnIcKÉ 
REcYKLAcE ODPADU
Skupina ORLEN Unipetrol rozvíjí 
budováním širokého portfolia recy-
klačních aktivit principy cirkulární 
ekonomiky a trvalé udržitelnosti, 
díky kterým bude schopna efektiv-
ním způsobem získávat a zpracovávat 
odpadní plast a bioodpad a vyrábět 
z něj nové petrochemikálie a bi-
opaliva. Na své dosavadní aktivity 
navazuje nyní vstupem do segmen-
tu mechanické recyklace akvizicí 
společnosti REMAQ, předního 
hráče v této oblasti v regionu střední 
a východní Evropy. „Naše poslání 
být do roku 2050 emisně neutrální 
plníme realizací postupných cílů, 
které jsme definovali v naší strategii 
udržitelného rozvoje do roku 2030. 
Jedním z nich je i rozvoj recyklač-
ních aktivit tak, aby v roce 2030 až 
dvacet procent naší petrochemické 
produkce vznikalo pomocí recyklace 
plastového a organického odpadu,“ 
doplnil tomáš Wiatrak, generální 
ředitel skupiny ORLEN Unipetrol. 

žDB DRátOVnA DODá LAnA 
PRO REMORKÉRY V SUEZSKÉM 
PRŮPLAVU 
Provoz Lanárna bohumínské firmy 
ŽDB Drátovna postupně dodá 
belgické firmě Eurocable sedm 
šestipramenných lan s drátěnou duší 
o délkách 600 až 1200 metrů. Lana 
mají průměr v rozmezí 52 až 74 mili-
metrů a celková hmotnost sedmi lan 
dosáhne 90 tun. „Získání zakázky lze 
právem považovat za triumf, neboť 
jsme uspěli v silné konkurenci ze-
jména korejských výrobců lan. V naší 
republice jsme dokonce jediní, kdo 
umí lano takových průměrů vyrobit,“ 
uvedl Jiří Foltyn, vedoucí prodeje 
provozu Lanárna. Dodávka lan pro 
remorkéry představuje další z pres-
tižních zakázek provozu Lanárny 
společnosti ŽDB Drátovna, která je 
dceřinou firmou třineckých železá-
ren. Zaměstnanci firmy v minulosti 
vyrobili několik speciálních lan pro 
evropská horská střediska, například 
v roce 2020 dodali speciální tažné 
lano pro lanovku ze Skalnatého plesa 
na Lomnický štít nebo loni dodali 
lano pro novou lanovku v areálu Čer-
venohorského sedla v Jeseníkách. 

OStRAVSKá HUť LIBERtY 
PROJDE HIStORIcKOU ZELEnOU 
tRAnSfORMAcí
Výroba oceli v ostravské huti 
LiBERty bude v příštích le-
tech ekologičtější a udržitelnější. 
Představitelé LiBERty Ostrava 
podepsali smlouvu se společností 
Danieli na výstavbu dvou hybrid-
ních elektrických obloukových pecí 
ve své ocelárně. Nejvyšší investice 
za několik posledních desetiletí ve 
výši 8,6 miliardy korun je zásadním 
krokem, aby LiBERty Ostrava 
dosáhla do roku 2030 uhlíkové neu-
trality. Nové pece, první svého druhu 
v Evropě, budou mít roční výrobní 
kapacitu 3,5 milionu tun oceli. huti 
pomohou snížit do roku 2027 celko-
vé emise CO2 o více než 80 procent. 
„Smlouva s dodavatelem hybridních 
pecí je důležitým milníkem ostravské 
huti a obrovským krokem směrem 
k její transformaci ve výrobce zelené 
oceli a k dosažení uhlíkové neutrality 
v Ostravě i v celé Evropě,“ uvedl 
výkonný předseda LiBERty Steel 
group Sanjeev gupta. 
 (šev)

ČLEnOVÉ SVAZU InVEStUJí DO DALšíHO ROZVOJE

58



ČLEnOVÉ SVAZU InVEStUJí DO DALšíHO ROZVOJE JSME

NA KAŽDOU VAŠI CESTU

PŘIPRAVENI

Ve ŠKODA AUTO myslíme na váš komfort během každého výletu. Proto neustále pomáháme rozvíjet
širokou síť veřejného dobíjení, která dnes čítá více než 3 600 dobíjecích bodů po celé republice.

skoda-auto.cz ŠKODA ENYAQ iV  CO2  0 g/km; spotřeba: 15,9 – 18,4 kWh/100 km

VÍCE NEŽ

3 600
DOBÍJECÍCH BODŮ

DOJEZD PŘES

530 KM
NA JEDNO NABITÍ

POHODLNÉ NABÍJENÍ

DOMA
PŘES WALLBOX
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↑ na Klubu SP ČR řešili podnikatelé s ministrem pro evropské 
záležitosti M. Bekem pozici ČR v rámci EU i energetickou krizi.

↑ Čelní představitelé největšího evropského zaměstnavatelského svazu 
BusinessEurope se setkali s premiérem P. fialou za účasti viceprezidenta 
SP ČR R. špicara.

Svaz průmyslu a dopravy ČR na svém Sněmu na MSV v Brně ocenil významné zástupce českého průmyslu. Do Galerie 
osobností průmyslu vstoupil Jiří žák, zakladatel firmy fARMAK. cenu za rozvoj průmyslu a regionu získala společnost 
Brose cZ, ocenění úspěšná malá a střední firma si odnesla společnost ZEBR.

60



↑ EU musí dát konkurenceschopnosti vysokou prioritu, 
zaznělo na setkání Svazu průmyslu a švédského 
podnikatelského svazu Svenskt näringsliv.

↑ Svaz průmyslu a dopravy ČR se v srpnu poprvé zúčastnil 
průvodu Prague Pride.

↑ Uganda láká zahraniční investory z EU. J. Hanák podepsal dohodu 
o spolupráci k podpoře českých firem na ugandském trhu.

↑ „firmy trápí nedostatek zaměstnanců a administrativní překážky 
při snaze zaměstnat pracovníky ze zemí mimo EU,“ uvedl na tiskové 
konferenci viceprezident SP ČR J. Rafaj.

↑ na workshopu spolupořádaném SP ČR měly české firmy možnost navázat 
obchodní vztahy s početnou podnikatelskou delegací z Japonska.

z E  ž I V o T a  s V a z u

↑ na slavnostním galavečeru Podnikový právník 2022 
předal viceprezident SP ČR f. chaloupecký cenu v kategorii 
Hospodářská soutěž. 
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p ř I D a l I  s E  K   n á m

VítáME nOVÉ ČLEnY

DAGMAR KUCHTOVá
generální ředitelka Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Velmi ráda vítám ve Svazu průmyslu úspěšné a zajímavé firmy jako naše nové členy. 
I ony mají možnost zapojit se do našich expertních týmů a aktivit. Věřím, že se svými 
zkušenostmi vzájemně obohatíme.

ČEMEBO, s. r. o.
inovativní a spolehlivý český dodava-
tel desek plošných spojů, elektroniky 
a zařízení pro testování, vyrábí již od 
roku 1982.

ELtOn HODInářSKá, a.s.
tradiční výrobce náramkových ho-
dinek PRiM s historií od roku 1949. 
Základem je manufakturní výroba 
a poctivá práce českých hodinářů.

PRIcEWAtERHOUSEcOOPERS 
ČESKá REPUBLIKA, s.r.o.
globální síť firem PwC patří mezi 
přední konzultační společnosti světa. 
Na českém trhu působí přes třicet let. 

QORE tEcHnOLOGIES, s. r. o.
Qore technologies díky 
umělé inteligenci, datové vědě 
a automatizaci propojuje firemní 
procesy a technologie. 

REnARDS, a. s.
RENARDS patří mezi špičku českého 
dotačního poradenství. Pokrývá kom-
pletní spektrum dotačních oblastí. 

SAZKA a. s.
Zábavní společnost založená v roce 
1956, která skrze neustálé inovace 
poskytuje zákazníkům nejširší port-
folio her a zábavy zejména v oblasti 
loterií. Je součástí skupiny Allwyn 
(člen skupiny KKCg).

SOMA, s. r. o.
Přední výrobce flexotiskových strojů. 
100 % české vlastnictví a výroba 
s minimálním outsourcingem, která 
nabízí jedinečnou technologii a po-
ctivý způsob výroby tiskových strojů.

SPš StROJní A ELEKtROtEcH-
nIcKá A VOš V LIBERcI, p. o.
Jedna z nejstarších průmyslových 
škol nejen na území Česka založená 
již roku 1876. Nabízí obory strojíren-
ství, elektrotechnika a informační 
technologie.

tEcHnIcOAt, s. r. o.
Specialista v oblasti povrchových 
úprav technickými povlaky. Aplikuje 
fluoroplastové, kluzné, silikonové 
a zinc lamela povlaky, antikorozní 
epoxy nátěry, Sol-gel a také provádí 
fosfátování.
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skoda-auto.cz

Vyjeďte ze stínu svých konkurentů.  
Modely ŠKODA ENYAQ iV vynikají svým krystalickým designem. Jejich progresivní a sebevědomý vzhled 

podtrhuje osvětlená maska Crystal Face, která proměňuje všednost na něco výjimečného. Připojte se k rodině iV. 

/skodacr /skodacz /skodacz/skodaczŠKODA ENYAQ iV – emise CO2: 0 g/km; spotřeba: 15,7–18,4 kWh/100 km.

MODELY ŠKODA iV

PRO ŽIVOT
NABITÝ

NEVŠEDNOSTÍ
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